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Milí čtenáři,
psát tyto úvodní řádky ke třetímu vydání Zelenečského zpravodaje je mi velkým 
potěšením. Ze Zpravodaje mám totiž velkou radost. Je skvělé si přečíst, co 
všechno se v naší obci děje a jací zajímaví a aktivní lidé tu s námi bydlí. 
Začíná léto, čas prázdnin, dovolených, zážitků a odpočinku. Čas radosti, 
splněných přání a dobrých zpráv. Jsem moc ráda, že vám několik z nich mohu 
sdělit. A to i o věcech, které jsou pro mě opravdu srdcovou záležitostí. 
Červnové zastupitelstvo schválilo dva důležité dokumenty – strategický 
plán rozvoje a plán rozvoje sportu. Oba plány Zelenči vytyčují směr rozvoje 
a jednotlivé úkoly na několik dalších let. Oba vznikly ve spolupráci s vámi, jeden 
z nich se dokonce už začal naplňovat otevřením bosonohé stezky. 
Pro mnohé z vás bude jistě milým zjištěním, že se od září všechny školní třídy 
přemístí do budovy ZŠ. Malá tělocvična ve Školní ulici tak bude moci opět 

sloužit potřebám MŠ a volnočasovým aktivitám. A chystáme tu pro 
vás i jedno malé překvapení. 

Upřímně se raduji z toho, že od září budou naši senioři a osoby 
se zdravotním handicapem moci využívat službu senior taxi. Ta 
jim umožní dostat se v pohodě a bez stresu na návštěvu svého 
lékaře nebo třeba na nákup. 
A to všechno je teprve začátek. Těšit se můžete na spoustu 

dalších věcí.
Přeji nám všem krásné léto, odhození každodenních 

starostí, hodně klidu, odpočinku, sluníčka, tepla 
a dostatek přítomnosti našich blízkých. Prožijme ten 
čas naplno, a třeba i ve společnosti Zelenečského 
zpravodaje.

Petra Moravečková
místostarostka

Obec by mohla v příštích letech 
investovat miliony korun str. 2

Nové smlouvy na vodné a stočné str. 20

Vyzvedávání odpadových karet str. 21

Ověření listiny 
a podpisu - nově 
v Zelenči!
Přinášíme dobrou zprávu - rozšiřujeme 
služby Czech POINT na úřadě v Zelenči. Nově 
si tu můžete ověřit listinu nebo váš podpis. 
Ověření shodnosti kopie s originální listinou 
se nazývá vidimace, ověření vlastnoručního 
podpisu legalizace. K ověření podpisu je 
nutné s sebou přinést listinu, na které žádáte 
ověření pravosti podpisu a platný doklad 
totožnosti. U vidimace je pak nezbytné 
mít s sebou originál listiny nebo již úředně 
vidimovanou listinu, kterou požadujete 
vidimovat. Kompletní informace vč. ceníku 
najdete na webových stránkách obce  
www.zelenec.cz. 

Klára Drábková, referentka OÚ
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v příštích pěti 
letech investovat 
300–600 milionů 
korun
O stavu zelenečských obecních finan-
cí, investiční pasivitě v minulých letech, 
inflaci požírající hotovost, aktuální vý-
hodnosti úvěru pro obce a výhledu do 
budoucna jsme hovořili s Luďkem Tesa-
řem, známým ekonomem a specialis-
tou na obecní finance.

Nejprve obecná otázka: Které demo-
grafické a jiné proměnné ovlivňují pří-
jmy obce a v jaké míře?

Nejvíce příjmy obce ovlivňuje počet 
obyvatel a počet žáků, kteří navštěvu-
jí školu a školku, jejichž zřizovatelem je 
obec. Následuje vliv rozlohy katastrál-
ního území: čím větší území obec má, 
tím vyšší má příjem. Poměrně velký vliv 
mají také nemovitosti na území obce, 
ze kterých se platí daň z nemovitostí, jež 
dosud zůstává ve stoprocentní výši obci.

Přebytek na účtu obce dosáhl až 145 
mil. Kč. Vy to ve své finanční analýze, 
komentujete tak, že „obec nehospo-
dařila podle zákona ideálně“.  Co to 
konkrétně znamená?  

Peníze obcí mají „pracovat“ pro zlepšo-
vání kvality života obyvatel. Obce získá-
vají peníze, aby je používaly ve prospěch 
obce. Zákon hovoří o požadavku smě-
řovat k dlouhodobé vyrovnanosti rozpo-
čtů. Lidsky řečeno to znamená, že pe-
níze, které obec dostává a získává, má 
povinnost utratit a využít ve prospěch 

kvality života, a dluhy, které případně 
nadělá, má povinnost splatit. Hroma-
dění financí v obcích není hospodárné 
a ukazuje to, že něco nefunguje dobře. 
Investice se rychle zdražovaly a finance 
znehodnocuje inflace. Obec hromadě-
ním peněz způsobovala znehodnoco-
vání financí, které mohla použít pro svůj 
rozvoj infrastruktury a služeb pro bydlení 
a podnikání. Opět to řeknu lidsky, peníze 
na účtech obce jsou obyvatelům málo 
platné a jejich reálná hodnota se rychle 
snižuje. Nejbohatší jsou nejhůře fungují-
cí obce.

O Zelenči po roce 2009 ve své analýze 
hovoříte jako obci „investičně pasivní“ 
a právě investice považujete za „slabi-
nu obce“. Můžete to vysvětlit?  

V Česku jsou nejbohatší v největší míře ty 
nejhůře fungující obce v čele s Prahou, 
která nahromadila více než 100 mld. Kč 
a nebyla celé desetiletí schopná finan-
ce využít a posunout město. Nečinnost 
zastupitelstva způsobuje vždy hroma-
dění financí. Paradoxně obce, které „nic 
nedělají“, nebo se na ničem na zastupi-
telstvu nedohodnou, tak nejvíce bohat-
nou. Investiční pasivita se projevovala 
neschopností obce zajistit investice 
a opravy, utratit finance ve prospěch lidí. 
Investic bylo velmi málo, peníze se hro-
madily. Nebýt nákupu pozemků v roce 
2022, nedošlo od roku 2009 prakticky 
k žádné významnější investici.

Kolik obec v minulých letech investo-
vala do oprav majetku a infrastruktu-
ry? A kolik by podle vás měla investo-
vat, aby se v budoucnu nedostala do 
hlubších a především náhlých problé-
mů?

Samospráva Zelenče za poslední 4 roky 
poslala na investice a opravy celkem 
96,4 mil. Kč (30,8 tis. Kč na obyvatele), 

ale v tom je i nákup pozemků za více 
jak 60 mil. Kč, tedy investice roku 2022. 
Nízké byly též výdaje do oprav, které 
sumárně za 4 roky představovaly cca 
7,4 mil. Kč. Přitom jen na reprodukci dle 
odpisů je zapotřebí alespoň 7 mil. Kč 
ročně. Obec by mohla v příštích pěti le-
tech investovat 300 až 600 mil. Kč. Po-
kud ale obec poroste počtem obyvatel 
a nebude dělat finančně riskantní kroky, 
jako navyšování provozních výdajů ne-
adekvátními službami, a bude správně 
finančně plánovat, mohlo by jít o pod-
statně vyšší částku. Je správné sledo-
vat vývoj financí, který se momentálně 
rychle mění a využívat finanční možnosti 
Zelenče naplno tak, aby to v obci bylo 
vidět.

Jak se na hospodaření obce v poslední 
době projevila vysoká inflace? A dá se 
očekávat, že se bude projevovat i v dal-
ším období?

Inflace zvedala razantně ceny uvažo-
vaných investic i provozní výdaje a pře-
devším snižovala reálnou hodnotu 
z vysokých zůstatků na účtech obce. 
Inflace je problém současnosti nastar-
tovaný lockdowny: omezila se nabídka, 
ale poptávka zůstala vysoká a k tomu 
se přidaly důsledky války a omezení 
dostupnosti surovin pro výrobu ener-
gie atd. Lze očekávat, že inflace klesne.  

Úvěry pro obce nebyly 
nikdy výhodnější

 
Ale myslím, že vysoká inflace bude ještě 
několik měsíců či let součástí našeho ži-
vota. Zelenči se budou rok od roku rych-
le zdražovat uvažované investice a zne-
hodnocovat účty a porostou i provozní 
výdaje, budou tu ale také vysoké růsty 
daňových příjmů.

V souvislosti s následujícími pěti lety 
hovoříte o investičním potenciálu Ze-
lenče až 565 mil. Kč, z čehož by asi 
250 mil. tvořily úvěrové zdroje. Je to 
opravdu realistické a není úvěrová-
ní v době vysokých úrokových sazeb 
a celkové ekonomické nejistoty příliš 
rizikové?   

Ekonomická nejistota byla vždy. Dokud 
mají lidé práci, není nejistota o mno-
ho vyšší. Ano, ekonomické prostředí se 
rychleji mění, ale to neznamená, že má 
nejistota vzrostla. Obec je napojena na 
státem vybírané daně a výběry daní letí 
vzhůru spolu s cenami. Obce nikdy ne-
měly tak vysoké růsty daňových příjmů 
jako nyní. Minulý rok to bylo přes 15 %, 
letos je vývoj podobný. Jinak řečeno, vy-
soká inflace znamená vysoké úroky, ale 
pro obce i vysoké růsty daňových příjmů. 
Dříve byly úroky 0,5 %, inflace 2 % a daňo-
vé příjmy obcí rostly o 5 %. Nyní je inflace 
cca 15 %, úroky 7,5 % a daňové příjmy 
obcí rostou o cca 15 %. Když si obec půj-
čí za 7,5-8 % a příjmy jí porostou o 15 %, 
nevidím žádné vyšší riziko. Ceny investic 
rostou raketově a úroky jsou proti tomu 
poměrně nízké. Výhodnost úvěrů na in-
vestice obcí nikdy nebyla lepší. Jde o to 
správně nastavit parametry případného 
zadlužení, aby byla vysoká jistota a nízké 
riziko. Je to obdobné, jako když si člověk 
vzal 5 mil. Kč hypotéku na dům, který ale 
za 10 let vyskočil s tržní cenou na 15 mil. 
Kč. Nebýt dluhu, hypotéky, mnozí lidé by 
nebydleli. Podobné je to s obcemi a je-
jich rozvojem. Obce mají ale navíc vyšší 
jistotu než lidé, nikdo je nevyhodí z prá-
ce, neonemocní, nezemřou, budou tu 
i po nás.

 
Ing. Luděk Tesař se od roku 1998 
specializuje na finance měst a obcí. 
Má za sebou zkušenost s prací na 
ministerstvu financí, na Úřadu vlády, 
ale působil i v soukromém sektoru 
a dlouhá léta podniká.  Patřil mezi 
spoluautory zákona o rozpočtovém 
určení daní. Byl externím poradcem 
ministra i hejtmana. Založil značku 
CityFinance (www.cityfinance.cz). 
Je nezávislým poradcem mnoha 
měst a obcí a zkušeným lektorem. 
Nyní pro obec zpracoval Střed-
nědobý výhled rozpočtu Zelenče 
s analýzou financí a ratingem, který 
byl zapracován do připravovaného 
Strategického plánu rozvoje obce 
Zeleneč. 

 
Rozhovor vedl Ladislav Mrklas
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Dotační seriál,  
díl 2.
Dotace jsou zajímavé téma. Někdo 
je vynáší do nebes, jiný je zatracuje. 
Postoj vedení obce je pragmatický: 
pokud nám dotace pomohou v rea-
lizaci nějaké investice, rádi je využije-
me, přestože je to mnoho administra-
tivy a jednání navíc. Nechceme tvořit 
projekty kvůli dotacím, ale protože je 
chceme a potřebujeme. A naopak, 
pokud má projekt prioritu, budeme jej 
realizovat, i když dotaci nedostaneme.

Jako příklad může sloužit projekt ska-
teparku. Naše žádost o krajskou dotaci 
na rozšíření skateparku byla zamítnuta 
z důvodu převisu žádostí. Vedení obce 
však s investicí počítalo ve schvále-
ném rozpočtu pro rok 2023, nové prv-
ky pro skatepark tak už byly objednány. 

Jako nadějnou vidíme situaci tří pro-
jektů, o kterých jsme vás již informova-
li. Podle předběžné ústní informace by 
měly dobře dopadnout naše žádos-
ti o dotace z Fondu včasné přípravy 
projektů. A to na projekty podzemního 
vodojemu v Zelenči, vodohospodář-
ské infrastruktury ve starých Mstěticích 
a na propojení cyklostezky s ulicí U stu-
dánky. Jejich celková výše je 1,2 mil. Kč 
a měly by být odsouhlaseny v nejbliž-
ších týdnech.

Centrální školka

Obec nově podala žádost o dotaci ve 
výši 437.500 Kč na projektovou přípra-
vu rekonstrukce a navýšení kapacity 
MŠ Zeleneč Školní 2 a 3. V návaznosti 
na existující „Studii proveditelnosti re-
konstrukce a navýšení kapacity MŠ Ze-
leneč v areálu Školní 2 a 3“ chce vede-
ní obce v roce 2023 nechat zpracovat 
projekt realizace a následně po zajiš-
tění financování pokračovat v realizaci 
vlastní stavby. 

Cílem projektu je současně sloučit 
všechny provozy MŠ do jednoho ob-
jektu, který bude vybaven moderními 
úspornými a ekologickými technologi-
emi. Areál MŠ je navíc vhodně umístěn 
v centru obce mimo hlavní dopravní 
toky a má vlastní pozemek s hřištěm 
a tělocvičnou.

 
 
 
 

Energetika a vodohospodářství

V oblasti energetiky řeší obec několik 
projektů současně. Projekt fotovoltaic-
ké elektrárny (dále FVE) na střechách 
ZŠ bude klíčovým prvkem budoucí ko-
munální (i komunitní) energetiky. Obec 
podepsala s ČEZ Distribuce Smlouvu 
o rezervaci výkonu a následně podala 
v rámci dotační výzvy MŽP „Nové ob-
novitelné zdroje v energetice (RES+)“ 
žádost o dotaci. Předpokládané ná-
klady na vybudování FVE jsou 5,11 
mil. Kč a požadovaná výše dotace je 
4,86 mil Kč. 

Další krok bude řešení FVE pro čistič-
ku odpadních vod. ČOV je největším 
místem spotřeby elektrické energie 
z obecních objektů (195 MWh ročně), 
a proto by zbudování FVE v místě bylo 
velmi efektivní. Obec připravuje studii 
FVE na nevyužitém nezalesněném po-
zemku vedle ČOV, která by výkonem 
pokryla celou spotřebu čističky. 

Dalším velkým projektem je výměna 
zdrojů v pouličním osvětlení společně 
s režimem dvouúrovňového režimu 
osvětlení.  V současné době se zpra-
covává projekt, který by v důsledku měl 
po realizaci ušetřit až 150 MWh elek-
třiny ročně, což je více než polovina 
roční spotřeby. Budou se měnit stáva-
jící zdroje za nové úsporné LED osvět-
lení. Také zde budeme žádat o dotaci 
– předpokládané náklady jsou cca 
7 mil. Kč a dotace by měla být více než 
5 mil. Kč. 

A jednu perličku na závěr na téma ze-
leň v obci. V rámci snahy obce o kva-
litní péči o zeleň se udělala přibližná 
inventura zeleně. Věřili byste, že v obci 
a nejbližším okolí vyrůstá cca 10 300 
listnatých a 4 300 jehličnatých stro-
mů a více než 2 200 keřů? Tak jsme 
zkusili „zhodnotit“ historii i současnost 
budování zeleně v obci do slohového 
cvičení a přihlásili jsme obec do sou-
těže „Zelená obec roku 2023“, kterou 
organizuje Ministerstvo životního pro-
středí. V konkurenci projektů nabytých 
obnovitelnými zdroji, energetickou 
soběstačností, pasivními budovami 
a dalšími skvělými projekty jsme ne-
uspěli. Bylo pro nás ale velmi poučné 
podívat se, jak se řada obcí připravuje 
na energetickou soběstačnost. Snad 
se nám podaří se jim v nejbližších le-
tech přiblížit.  

Miroslav Bauer 
Projektový analytik
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spojení 
s Klánovicemi 
a Brandýsem 
Řada schůzek a telefonátů iniciovaných 
naším starostou Vítem Šikýřem se sta-
rosty okolních obcí v posledních několi-
ka měsících vyústila ve společné jedná-
ní všech zainteresovaných se zástupci 
ROPIDu ohledně zavedení tangenciální 
linky Brandýs nad Labem – Zápy – Své-
myslice – Zeleneč – Šestajovice – Klá-
novice. 

Příprava jde téměř podle plánu a na 
podzim bychom mohli využívat novou 
autobusovou linku 408 spojující právě 
tyto obce. Jízdní řád se ještě upravu-
je, aby co nejvíce vyhovoval potřebám 
cestujících všech dotčených obcí. Po-
slední otázkou je vyřešení zastavení au-
tobusu na brandýském náměstí.

Nové autobusové spojení mezi Kláno-
vicemi a Brandýsem přinese obyvate-
lům obce mnoho výhod. Bude další al-
ternativou cestování mezi těmito místy 
a usnadní přístup k důležitým veřejným 
institucím, jako je nemocnice v Bran-
dýse nebo nákupním možnostem, na-
příklad v obchodním centru v Šestajo-
vicích. 

Lucie Černá

Co se děje 
ve Mstěticích
Modernizace železniční tratě Mstětice 
– Čelákovice intenzivně pokračuje, je 
zakládán násep pro budoucí nadjezd.  
Během letních měsíců proběhne vý-
stavba pilířů a následně realizace sa-
mostatného náspu. Konstrukce nad tratí 
jsou dle harmonogramu naplánovány 
na příští rok. Práce ve stanici Mstětice 
by měly být v návaznosti na požadav-
ky všech dotčených stran včetně obce 
maximálně urychleny a dokončeny 
snad již příští rok.

Souběžně se blíží realizace parkovacího 
domu P+R v blízkosti již budované Čis-
tírny odpadních vod pro developerský 
projekt Nový Zeleneč. Od parkovacího 
domu směrem k nádraží dojde k rozší-
ření stávající komunikace tak, aby se zde 
mohly míjet autobusy zajíždějící k ná-
draží. Další prostor zabere nový chodník. 

V budově D 
ZŠ Zeleneč 
byl instalován 
zastiňovací 
systém
Již začátkem května zajistila 
obec instalaci zastiňovacího 
systému do celkem 9 uče-
ben v budově D v Základní 
škole Zeleneč. Vybrány byly 
ty místnosti, které se díky 
své jižní orientaci přehřívaly. 
To se ale díky zastiňovací-
mu systému změnilo a nyní 
bude pobyt v těchto třídách 
pro žáky i jejich učitele mno-
hem příjemnější. Pohodlnou 
manipulaci zajišťuje dálkové 
ovládání, které umožňuje 
různá nastavení žaluzií podle 
potřeby, třeba na promítání 
během vyučování. Celkové 
náklady na instalaci zastiňo-
vacího systému vyšly obec 
na bezmála 400 tis. Kč.    

Lucie Černá

Bude to bohužel znamenat kácení stro-
mů v aleji na levé nebo pravé straně. Se 
zainteresovanými stranami řešíme, aby 
dopady byly co nejmenší a náhradní vý-
sadba naopak co největší. Mstětického 
klenu se samozřejmě jakékoliv kácení 
netýká.

Část chodníku podél hlavní silnice od 
nádraží ke křižovatce je již v pokroči-
lé fázi výstavby, další část je na žádost 
obce projektována.

Stále probíhají jednání se zástupci de-
velopera ve Mstěticích. Cílem je do-
sáhnout podpisu Smlouvy o spolupráci, 
pokrývající nejen závazky obou stran, 
ale také jejich vymahatelnost. Předcho-
zí návrh této smlouvy vypracovaný de-
veloperem byl obcí odmítnut a nyní se 
projednává návrh připravený právním 
zástupcem obce.

Vít Šikýř 
starosta

Stručně z jednání 
zastupitelstva
Na květnovém (18. 5.) a červnovém 
(20. 6.) zasedání zastupitelstva obce 
byly schváleny důležité dokumenty 
strategického i smluvního charakteru. 
O některých z nich pojednávají samo-
statné články ve zpravodaji. 

Zastupitelstvo schválilo Strategický 
plán rozvoje obce na období 2023–
2035 a Plán rozvoje sportu na období 
2023–2030 a dále smlouvy o posky-
tování pečovatelských služeb a služby 
senior taxi s Pečovatelskou službou 
Brandýs n. L.-St. Boleslav. 

Zastupitelstvo také schválilo smlouvu 
s městysem Nehvizdy o poskytování 
služeb obecní policie. Po schvále-
ní ze strany obce Nehvizdy bude tato 
smlouva ještě předložena ke kontro-
le Středočeskému kraji. Pokud bude 
i tady schválena, bude mít Zeleneč 
svého vlastního obecního policistu, 
který bude v obci vykonávat službu 
v denních hodinách. Vedle toho bude 
Zeleneč moci využít i namátkové noč-
ní kontroly či hlídky dalších obecních 
strážníků. 

Příští jednání zastupitelstva se uskuteční 
v září. 

Všichni občané 
Zelenče mají 
teď přístup do 
Geoportálu
Víte, co je GEPRO nebo GEOPORTÁL? 
Je to mapa, která umožňuje jednodu-
chý a přímý přístup k různým geogra-
fickým informacím. V našem případě 
se jedná o katastrální mapy, satelitní 
snímky, geografická data a další pro-
storové informace.  Jedním klikem si 
můžete zobrazit  obecní majetek, po-
zemky zatížené věcným břemenem 
nebo třeba čísla popisná. Najdete 
zde také  informace o inženýrských 
sítích, tedy kudy vede vodovod nebo 
kanalizace, kde jsou rozvody elektřiny 
a plynu. A nechybí ani topografická či 
turistická mapa. Informace jsou prů-
běžně doplňovány dle vyhotovených 
pasportů. Díky tomu poslednímu si 
můžete zobrazit umístění lamp veřej-
ného osvětlení. 

Odkaz najdete na webu obce nebo pří-
mo na zelenec.obce.gepro.cz.

Jak správně 
naplnit bazén 
z veřejného 
vodovodu

MAX  
500 l/h

5000 l/den 

Jak to poznám?  
Proud vody nesmí naplnit  

10 l vědro vody za méně  
než 3 minuty

Ideálním řešením je dovoz vody cisternou! 

MAX  
8 l/min

Napouštějte bazén v noci!  
Je to ohleduplnější  

k ostatním.

Jak to poznám?  
Proud vody naplní  

10 l vědro vody  
za 1,5 minuty



76

in
fo

rm
ac

e 
z 

ob
ce V Zelenči bude více 

sportovního vyžití 
Na červnovém jednání schválilo zastupitelstvo obce Plán 
rozvoje sportu na období 2023 - 2030, který vznikl v souladu 
s § 6 odst. 2 zákona č. 115/2001 Sb., o podpoře sportu, podle 
kterého mají obce povinnost takový plán zpracovat a násled-
ně zajistit jeho provádění. 

Hlavními strategickými cíli plánu jsou budování nové sportovní 
infrastruktury v obci, revitalizace a údržba stávajících sporto-
višť a zlepšování možností sportování pro všechny obyvate-
le. Konkrétně jde o vybudování multifunkční haly, atletického 
oválu a dalšího zázemí pro ZŠ a širokou veřejnost, sportovní 
infrastrukturu pro teenagery, starší občany či pejskaře, dále 
o revitalizaci fotbalového areálu, rozšíření nabídky a zkapacit-
nění cyklostezek, údržbu všech stávajících sportovišť a pod-
poru sportovních klubů a organizací, resp. participaci na 
sportovních událostech, včetně jejich finanční podpory.

redakce

Co nezaplatíte vy,  
zaplatí váš soused

Užitečné informace
OBECNÍ ÚŘAD

Pondělí:  08.00–12.00 a 13.00–17.00

Úterý:      08.00–12.00 a 13.00–16.00

Středa:    08.00–12.00 a 13.00–18.00

Čtvrtek:   08.00–12.00 a 13.00–16.00

Pátek:      ZAVŘENO

 
KNIHOVNA

Pondělí    14.00–18.00

Středa   16.00–18.00

Pátek    16.00–18.00

 
SBĚRNÝ DVŮR - ul. Husova

pondělí 7.30–12.00 a 12.30–16.00

úterý 14.00–16.00

středa 7.30–12.00 a 12.30–18.00 

čtvrtek 7.30–12.00 a 12.30–16.00

pátek  7.30–12.00 a 12.30–16.00

sobota 8.00–14.00 

Ve sběrném dvoře jsou umístěny kontejnery na textil.

 
SBĚRNÉ MÍSTO - ul. Kmochova

středa      13.00–18.00

sobota      9.00–12.00 a 13.00–18.00

neděle 9.00–12.00

 
SVOZ BIO ODPADU v hnědých popelnicích

Od dubna do listopadu každý lichý týden v pátek.

Sledujte nás na sociálních sítích

@Zelenecobecoficialni @obeczelenecoficialni@zelenec.oficialni

Správně připravená popelnice je ta, kterou lze bez problémů 
zavřít. To zajistí snadné a rychlé vysypání, a tedy urychlí práci 
pracovníkům svozové společnosti. Oproti tomu popelnice, 
které díky velkému objemu odpadků nelze zavřít, způsobují 
nejen zdržení, ale především zvyšují náklady na odpad, které 
se později rozpočítají na všechny obyvatele obce. Znamená 
to, že pokud popelnici dlouhodobě přeplňujete, zaplatíte za 
to nejen vy, ale také váš soused. Velikost černé nádoby - po-
pelnice si volíte na celý rok a nelze ji během tohoto období 
měnit, proto je důležité volit velikost popelnice pečlivě.

1067

18

457

1  pojmenovaná ulice   

26

Zajímavá čísla o naší obci

počet lamp veřejného osvětlení

počet popisných čísel

počet popisných čísel
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kde rádi žijeme
Právě takové motto má Strategický plán 
rozvoje obce Zeleneč na období 2023-
2035, který byl schválen na červnovém 
jednání zastupitelstva. Schválení před-
cházel proces projednání v pracovních 
skupinách a dotazníkové šetření, o kte-
rém jsme vás informovali v minulém čís-
le ZZ. 

Nyní se proto pojďme více věnovat sa-
motnému obsahu důležitého strate-
gického dokumentu. Ve své analytické 
části komplexně hodnotí situaci v obci 
a popisuje stav a vývoj jednotlivých dů-
ležitých oblastí jejího života. Součástí 
této části jsou i finanční analýza, o které 
se můžete více dočíst v rozhovoru s Luď-
kem Tesařem na straně 2 a vyhodnocení 
dotazníkového šetření. 

Na základě této analýzy pak vznikla 
návrhová část. V jejím úvodu zvaném 
Vize a Mise jsou definovány základní 
strategické cíle. V roce 2038 se např. 
předpokládá stav, kdy: „Zeleneč je 

upravená a bezpečná obec poskytující 
klidné a kvalitní bydlení i možnosti tráve-
ní volného času obyvatel. V obci je za-
chováván charakter stávající zástavby. 
Další výstavba je regulována v souladu 
s územním plánem a na základě smluv 
s investory tak, aby odpovídala kapacit-
ním možnostem obce. Jsou zachována 
a rozvíjena veřejná prostranství a zelené 
plochy a zajištěno zdravé životní pro-
středí včetně ochrany proti hluku a svě-
telnému znečištění. Obec se podílí na 
snižování produkce CO2 využíváním 
moderních technologií a péčí o zeleň.“ 
Obec také úzce spolupracuje se všemi 
důležitými aktéry místního života, počí-
naje občany a konče podnikateli, spol-
ky, školami a dalšími formálními i ne-
formálními společenstvími. Zároveň je 
aktivní při navazování spolupráce s okol-
ními obcemi i se Středočeským krajem. 

V návrhové části jsou také definová-
ny základní strategické cíle v pěti klí-
čových oblastech rozvoje, konkrét-
ně v řízení a správě obce, v dopravě, 
v životním prostředí, ve sportu, kultuře 
a volném času a ve vzdělávání, zdra-
votnictví a sociální oblasti. Cílů je celá 
řada a nemá smysl je všechny jmeno-

vat. Nicméně můžeme z nich vybrat 
např. zajištění vícezdrojového finan-
cování rozvojových plánů obce, vybu-
dování silného a funkčního obecního 
úřadu s důstojným zázemím pro obča-
ny i zaměstnance, zvyšování kvality čin-
nosti technických služeb obce, zajištění 
zásobování vodou, snížení energetic-
ké náročnosti veřejných objektů, ce-
lou řadu opatření v oblasti individuální 
i hromadné dopravy, včetně vyřešení 
problematiky parkování, zachování 
a udržení stávajícího podílu zastavitel-
ných ploch, ochranu nezastavěného 
území, podporu udržitelného využití 
zemědělských ploch a dobré prostup-
nosti krajiny, vybudování centrální ma-
teřské školy, všestranný rozvoj vzdělává-
ní nebo podporu sociální soudržnosti 
a sportovního vyžití. 

Strategický plán je prvním předpo-
kladem pro realizaci řady konkrétních 
opatření. Na Strategický plán bude na-
vazovat Akční plán, který již bude obsa-
hovat kroky k jejich realizaci. Starosta byl 
pověřen jeho vypracováním do konce 
září letošního roku. 

Ladislav Mrklas
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Život v naší 
městské části 
Úvaha kazatele z areálu Církve bratrské 
ve Chvalech.

Pobyt na novém místě, v novém městě, 
nebo s novými sousedy, nebývá snad-
ný pro nikoho z nás. Je to období plné 
otázek, nejistot a nenaplněných tužeb. 
Naštěstí však existuje něco, co pomá-
há proměnit naše problémy v naději 
a lásku a ukazuje nám, že na naší životní 
pouti nejsme sami. A tím něčím je víra 
v Boha. 

Život sám přináší mnoho výzev a pře-
kážek, které může být těžké překonat. 
V takových chvílích se může stát, že se 
vzdáme naděje a lásky k lidem i Bohu. 
Ale právě křesťanská víra nás učí, že Bůh 
je s námi v každé chvíli našeho života. Ať 

už se nacházíme v období velkého štěs-
tí, nebo v období těžkých zkoušek. Je 
s námi a nikdy nás nepřestane milovat. 
Tato láska nás může posílit a umožnit 
nám být láskyplní a ohleduplní ke všem 
lidem, s kterými přijdeme do styku.  

Jednou z velkých výzev dnešního světa 
je soužití mezi generacemi a souse-
dy. Často se stává, že různé generace, 
nebo sousedé nejsou schopni spolu 
komunikovat a najít společnou řeč. To 
vede ke konfliktům a nedůvěře, která 
může být velmi destruktivní pro společ-
nost jako celek. 

Křesťanská víra nás učí, že každý člověk 
je důležitý a má hodnotu v očích Božích. 
S tímto povědomím můžeme najít spo-
lečnou řeč. Tuto víru můžeme vyjádřit 
v praxi tím, že projevíme lásku a pocho-
pení ke všem lidem, bez ohledu na jejich 
věk, pohlaví, národnost nebo nábožen-
ské přesvědčení. 

Nicméně, aby naše víra měla skutečnou 
sílu, musí být podněcována neustálými 
praktickými kroky. Znamená to, že mís-
to toho, abychom se soustředili na naše 
rozdíly, budeme hledat naše společné 
cíle.  

Samozřejmě, tato cesta není vždy snad-
ná. Často se stává, že začátek je těžký 
a plný nedorozumění. Ale pokud zůsta-
neme pevní ve víře v Boží milosrdenství 
a lásku mezi lidmi, můžeme naše pro-
blémy proměnit v naději a naši cestu 
v úspěšný konec. 

Věřím, že křesťanská víra může být silným 
nástrojem pro soužití, jak mezi genera-
cemi, tak mezi sousedy. Díky ní můžeme 
vytvořit harmonické a láskyplné vztahy, 
které přinesou blaho celému společen-
ství naší městské části.

Pavel Mošner 
kazatel Církve bratrské

Běháme pro 
zdraví i zábavu
Koncem května se již tradičně v Zelenči 
u dětského hřiště U Obory konala spor-
tovní akce Běh pro zdraví organizovaná 
Spolkem rodičů a přátel ZŠ a MŠ Zele-
neč. Jak říkají sami organizátoři, běhá 
se nejen pro zdraví, ale také pro radost. 
A hlavně: vyhrává každý, kdo se zúčastní!

Tato skvělá akce spatřila světlo svě-
ta v roce 2011 a s výjimkou covidové 

pauzy se koná každoročně. A ano, 
počítáte dobře, letos máme již krásný 
11. ročník.

Počasí nám přálo, sluníčko svítilo a pří-
jemná teplota zajistila skvělé soutěžní 
podmínky. Do soutěže se zaregistro-
valo 150 účastníků, kteří soutěžili v růz-
ných věkových kategoriích na tratích 
od 50 metrů pro naše nejmladší až po 
4,8 km pro dospělé, vysportované atlety. 
Jako již tradičně nechyběl ani běh s ko-
čárky a nově byl pestrý peleton soutěží 
rozšířen i o závod na koloběžkách. At-
leti se mohli občerstvit ve skvěle záso-

beném stánku a každý z nich si odnesl 
nějakou tu výhru, protože zde přece vy-
hrává každý!

U některých účastníků se akce těší trvalé 
přízni a ti, kteří v prvních ročnících bojo-
vali o umístění na 50 metrové trati, nyní 
drtí své tatínky a maminky na okruhu pro 
dospělé.

Děkuji všem účastníkům a hlavně orga-
nizátorům za jejich účast a úsilí a těším 
se na stejném místě zase za rok.

Michal Červencl

Červen - měsíc 
myslivosti 
Označení června měsícem myslivosti 
často bývá vnímáno jako pouhé slov-
ní spojení, ale věděli jste, že se jedná 
o tradici jejíž kořeny sahají až do 60. let 
minulého století? Důvodů, proč byl vy-
brán právě tento měsíc, je hned několik. 
Tím nejznámějším je fakt, že se jedná 
o období kladení mláďat velkého počtu 
druhů. V přírodě okolo Zelenče můžeme 
narazit na mladé zajíčky, bažanty, koro-
ptvičky, srnčata a mnoho dalších. Hlav-
ním důvodem, proč živočichové v na-
šich podmínkách přivádějí na svět svoje 
potomstvo právě na přelomu května 
a června je krom přívětivějšího počasí 
zejména dostatečná potravní nabídka. 
Ať už je to dostatek píce pro býložravce, 
ale také bohatá nabídka hmyzu a jiných 
bezobratlých, kteří jsou velmi důležitou 
složkou potravy pro vývoj kuřat hraba-
vých ptáků, mezi něž řadíme právě zmi-
ňované bažanty a koroptve.

Co dělají v tomto období myslivci? My-

slivost je často spojována s prostým lo-
vem, ale ve skutečnosti se jedná o čin-
nost s mnohem širším zaměřením, vždyť 
i zákon č. 449/2001 sb., o myslivosti, 
definuje myslivost jako soubor činností 
prováděných v přírodě ve vztahu k vol-
ně žijící zvěři jako součásti ekosystému 
a spolkovou činnost směřující k udržení 
a rozvíjení mysliveckých tradic a zvyků 
jako součásti českého národního kul-
turního dědictví. Pokud bychom měli 
vybrat několik konkrétních činností, pro-
váděných v tomto období, patřilo by na 
první příčky zejména doplňování vody 
do napajedel v oblastech honitby, ve 
kterých zvěř nemá možnost navštěvovat 
Zelenečský potok. Další důležitou čin-
ností je ochrana srnčat při senosečích, 
která může probíhat několika způsoby. 
Jednak pomocí psů loveckých plemen, 
kteří jsou schopni zvěř vyhledat a ozna-
čit. Druhak využitím dronů s termovizí, 
jež suplují práci psů a jejich výhodou je 
především rychlost práce. Následně je 
mládě buď výrazně označeno, aby ho 
byla schopna zaznamenat osoba ob-
sluhující traktor s žacím strojem, nebo je 
srnče vyneseno mimo nebezpečí a po 
dokončení prací opět navráceno zpět. 

Je důležité si v tomto kontextu uvědomit 
i to, že v zelenečské honitbě neoperují 
žádní profesionální myslivci. Jedná se 
především o lidi, kteří milují přírodu a je-
jich hlavním zájmem je péče o krajinu, 
ve které žijí. Všechny tyto časově nároč-
né činnosti vykonávají ve svém volném 
čase, mnohdy za pomoci svých rodin-
ných příslušníků.

Věřím, že i mezi čtenáři tohoto člán-
ku jsou lidé, kterým na přírodě záleží 
a možná si kladou otázku: „Jak mohu 
v tomto období pomoci přírodě já?“ Tou 
úplně nejsnazší možností je pohybovat 
se v přírodě tiše, aby potomstvo místní 
zvěře mělo dostatek klidu na svůj vývin. 
Pokud byste narazili na nějaké mládě, 
vězte, že to nejlepší, co jde v danou chvíli 
udělat, je odolat pokušení na ta roztomi-
lá stvoření sahat nebo je snad odnášet 
pryč. Většina těchto počinů má totiž pro 
zvěř fatální následky. V neposlední řadě 
může pomoci i to, že si v nepřehledných 
místech připneme naše čtyřnohé ka-
marády na vodítko. Ne každý pejsek totiž 
dokáže ovládnout své lovecké pudy a v 
lepším případě zvěř prožene.

Michal Vlk

V domku nad 
studánkou
Vlastně celkem nenápadně se v prů-
běhu času mění v Zelenči jeden 
postarší domek u rybníka. Ani jste 
si toho nemuseli všimnout, ale pro 
jednu místní bandu dětí a studentů 
je to změna zásadní. Někdejší výrob-
nu dortů jsme totiž jako už své čtvrté 
místní působiště dostali od obce za-
půjčené před necelými dvěma lety 
my, zdejší skauti. První měsíce vypa-
daly nevábně, byla to zima vyplněná 
škrabáním stěn a postupnou likvidací 
plísně… Ale potom přišlo jaro, slunce, 
primalex schnoucí na zdech! Tehdy 
se konečně domek nadechl a vydal 
směrem k bytí skautskou klubovnou.

Nešlo by to samozřejmě bez pomoci 
obce, která se postarala nejen o opravu 
střechy, instalatérské práce či odvoz suti. 
Velký díl práce pak připadl našim skau-
tům a jejich rodičům – a tahle část roz-
hodně zatím nekončí. Výrazným skokem 
vpřed pak bylo získání finanční podpory 
z Evropské skautské nadace, která nám 
umožnila nechat si na míru vytvořit mo-
biliář, který nám do té doby scházel. Pro-
jekt, který nás vedle samotného nákupu 
vybavení zavazoval i k otevření klubovny 
místní veřejnosti, přivedl do nově „revita-

lizovaného“ prostoru během roku leda-
cos: výměnu sazeniček, hraní deskovek, 
dokonce skautskou kavárnu i s dětským 
koutkem. A pro nás znamenal množství 
cenných setkání.

Jiné takové setkání, v tomto případě 
obecní den otevřených dveří o svátcích, 
pak do postupně se klubající klubovny 
přivedl pamětníky, kteří zavzpomínali na 
časy, kdy se v domku scházela zeleneč-
ská mládež kolem kamen a v dnešní ku-
chyni zkoušela kapela. Osobně mi tohle 
vzpomínání udělalo radost, znamená 

totiž, že se do č.56 oklikou vrátilo to, co 
už tam kdysi bylo – smích a zábava. 

Klubovna je už o dost pěknější zevnitř 
než zvenčí a ožil i dvorek s ohništěm 
a záhonem juniorských zahradníků. Le-
tos se v ní týden co týden schází šest 
skautských družin. Hrají hry, vaří a pečou, 
učí se rozeznat zmiji od užovky, vyrobit 
svíčku, rozdělat oheň, rozluštit tajnou 
zprávu nebo třeba natáčí film… Je toho 
dost, co se dá v takovém domku nad 
studánkou dělat!

Eliška Broučková
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Bosonohá stezka 
zelenečská
…byla slavnostně otevřena a zpřístup-
něna všem dětem i dospělým místním 
i přespolním v rámci oslav Dne dětí 
1. června. 

Celý projekt se nerodil vlastně zas až tak 
dlouho. Od začátku ale všem zaintere-
sovaným v tomto snažení bylo předem 
jasné, že to bude projekt ryze místní. 
Veškeré její přípravy, návrhy, jak bude 
vypadat až po realizaci zvládlo pár nad-
šených lidí ze Zelenče. Tým „zelenečské 
bosostezky“ v čele s místostarostou 
zahrnoval také členky Spolku rodičů 
a přátel ZŠ a MŠ Zeleneč, členy Výboru 
pro školství, kulturu, sport a sociální věci 
a tým zaměstnanců Technických služeb.

Výběr místa pro realizaci „bosostezky“ 
byl všem zúčastněným brzy jasný. Do-

sud nevyužívaný travnatý pás pod are-
álem SK Zeleneč se totiž jevil hned jako 
ideální místo. Je dosti dlouhý na to, aby 
k Bosonohé stezce, která má rozměry 
13 x 6 metrů, časem mohlo přibýt něco 
dalšího. Z travnatého pásu tak časem 
vznikne příjemné místo pro setkávání 
lidí, pohyb a relaxaci. 

V první fázi říkejme jí přípravná, se mís-
tostarosta ponořil do pátrání po různých 
druzích realizovaných „bosostezek“ 
v celé zemi. Sháněl a kompletoval in-
formace od stavitelů podobných stezek 
a dodavatelů vhodných materiálů pro 
tento druh kratochvíle. V rámci celého 
týmu došlo ke shodě na předběžném 

Den dětí 2023 
v Zelenči aneb 
Princezny 
a princové na 
louce
Jako každoročně se na obecní lou-
ce v první červnový den konala oslava 
Dne dětí, kterou pořádal Spolek rodičů 
a přátel ZŠ a MŠ. Letošním tématem se 
stali Princezny a princové. Počasí nám 
vyšlo na jedničku, bylo krásné slunečné 
odpoledne a přicházející děti mohly na 
stanovištích plnit různé pohádkové úko-
ly, které připravili členové Spolku s po-
mocí dětí ze Základní školy a skautů ze 
střediska Zázemí pod vedením Elišky 
Broučkové. Bez jejich pomoci bychom 
organizaci takto velké akce nezvládli. 

Obec pro nás letos zajistila zastřešené 
podium, díky kterému bylo na vystu-
pující děti krásně vidět a měly možnost 
předvést svým rodičům, prarodičům 
a kamarádům, co se za uplynulý rok 
naučily v kroužcích, ve škole a v různých 
zájmových skupinkách. Převažovala 
hlavně pěvecká vystoupení doplněná 
hrou na hudební nástroje. Nakonec své 
taneční vystoupení přidali i dospělí, pře-
devším „Spolkové“ maminky a další naši 
podporovatelé. Všichni předvedli krásné 
výkony a byli odměněni  velkým potles-
kem. Děkujeme a těšíme se na příští rok 

– pečlivě nacvičujte. A máte-li zájem 
veřejně něco předvést ostatním u příle-
žitosti Dne dětí, můžete se již teď hlásit 
na email Spolku. Celý program zakonči-
lo divadelní představení s pohádkou ze 
staré Prahy.

V průběhu odpoledne byla slavnostně 
otevřena nová BOSOSTEZKA v Zelenči. 
Nachází se v pruhu zeleně mezi obecní 
loukou a fotbalovým areálem SK Zele-
neč. A my jsme rádi, že jsme mohli při-
spět k jejímu vzniku, neboť první pokus 
o vznik BOSOSTEZKY v Zelenči proběhl 
u příležitosti Dne dětí v r. 2022 díky ne-
malému úsilí manželů Evy a Michala 
Filipových. Měla velký úspěch, ale vzhle-
dem k faktu, že šlo jen o dočasnou stav-
bu, musela být následně odstraněna. 
I přes slib tehdejšího starosty, že bude 
alespoň částečně zachována, jsme se 
dočkali až nyní. Pro vznik stezky jsme 
nadchli současné vedení obce a přesně 
po roce jsme ji společně otevřeli. Jedná 
se o první a doufáme, že ne poslední 
vlaštovku v realizaci malých staveb zpří-
jemňujících život širokému okruhu ob-
čanů napříč mnoha generacemi.

Zvláštní poděkování zaslouží pánové 
Jan Uher a Tomáš Brož a všichni jejich 
kolegové z technických služeb za nasa-
zení při realizaci celé stezky.

Co je to Bosostezka?

Jde o novou formu pěší turistiky a to 
chůzi naboso. Jde o stezku, kde může-
te odložit stud a zout si boty a ponožky. 

Chůze naboso je zajímavá – díky hma-
tovým prožitkům, vnímání teploty a povr-
chu cesty. Je přirozená a zdravá – může 
navodit pohodu, pomoci odstranit ně-
které bolesti, posílit imunitu, poskytnout 
masáž, zlepšit vaši chůzi a držení těla. 

Veříme, že se stezka bude zelenečským 
bosochodcům líbit a bude užívána oby-
vateli napříč všemi věkovými skupinami 
od dětí školkových až po seniory.

Pokud dojdete na naší stezce až na ko-
nec, tak si určitě přečtěte několik zají-
mavostí o bosé chůzi.

Věděli jste, že… 

• boty zná člověk nejvýše 40.000 let, 
nejstarší nalezené boty jsou údajně 
jen 10.000 let staré. Moderní obuv pak 
Evropa zná jen 500 let a ještě méně 
let lidé nosí boty stylem všichni, všude 
a pořád. 

• nohy, zvyklé na pohodlí bot, nejsou 
schopné bez předchozího tréninku 
chodit v náročnějším terénu naboso. 

• zajatci či vězni byli mnohokrát imobili-
zováni právě odebráním bot. 

• I malým dětem je doporučováno 
chodit v počátcích chůze hlavně bez 
bot. 

• chodidlo obsahuje cca 200.000 ner-
vových zakončení a jejich stimulace 
má pozitivní účinky.

Olga Nováková

zdroj k bosonohým údajům 
www.TuristikaNaboso.cz

Činnost KLUBU 
SENIOR v datech
O vzniku , existenci  a aktivitách KLUBU 
SENIOR jste si přečetli již v minulých čís-
lech Zelenečského zpravodaje. V tomto 
čísle najdete několik statistických dat.

Klub senior vznikl v říjnu roce 2018 
a dnes má ve své evidenci  již 72 občanů 
Zelenče ve věku nad 65 let. Každoročně 
připravený plán akcí vychází z nápadů 
či doporučení členů a jejich skladba se 
snaží pokrýt zájem i možnosti této skupi-
ny seniorů, jejichž věkové rozpětí je více 
než 20 roků.

Již v roce  2018 krátce po svém vzniku byl 
uskutečněn první zájezd do Oblastního 
divadla v Mladé Boleslavi a bylo zaháje-
no rehabilitační a kondiční cvičení pod 
vedením   fyzioterapeutky Mgr. Mikulové. 

Kromě vlastní aktivity jsme se zúčastnili 
akcí, které pro seniory připravili jiní pořa-
datelé jako např. počítačový kurz, kurz 
angličtiny a „velikonoční tvoření“ v ZŠ, 
cvičení jógy a keramický kroužek pro 
seniory. Velmi zajímavé byly akce Seni-
orské akademie, které připravoval Mgr. 
Kopa.

Zatím nejvíce akcí se uskutečnilo v roce 
2009, kam spadá také nejpočetněji ob-
sazený zájezd, a to autobusem do Děčí-
na a odtud lodí do Drážďan, kterého se 
zúčastnilo 38 členů. Následující dva roky 
byly sice poznamenány epidemií Covi-

du a souvisejícími karanténími opatření-
mi, ale v minulém roce se již opět počet 
uskutečněných akcí  a zájem o ně zvýšil.

V r. 2020 vešly v platnost nové „Zása-
dy pro poskytování dotace z rozpočtu 
obce“ a i přes  počáteční názorové ne-
shody o možnosti příspěvku na činnost,  
byla každoročně Smlouva se zástupci 
Klubu uzavřena s tím, že schválené pro-
středky zůstávají na účtě OÚ a uvolňo-
vány jsou postupně na základě došlých 
faktur nebo  předložením hotovostních 
výdajových  dokladů. Tím je zaručena 
průběžná kontrola oprávněnosti pou-
žití. 

V následující tabulce jsou uvedeny ná-
klady na činnost za uplynulé tři roky vč. 
procentního vyjádření podílu hrazení 
nákladů:

I v letošním roce roce činnost pokra-
čuje, kromě pravidelných a již minule 
zmíněných akcí jsme v poslední době 
absolvovali krásný autobusový výlet do 

Litomyšle, kde jsme si s profesionální 
průvodkyní prohlédli historické centrum 
a v druhé části celodenního programu 
jsme navštívili    nedaleký zámek Nové 
Hrady. Začátkem června jsme se ještě 
vypravili  na třídenní pobyt v Teplicích 
spojený s prohlídkou lázeňského města 
a jeho  okolí. 1. pololetí ukončíme spo-
lečným posezením na hřišti u grilu, ale již 
nyní je nutné zajistit dopravu a program 
na podzimní zájezdy, které by měly začít 
výletem na Kunětickou Horu a na zámek 
Karlova Koruna, a další výlet vlakem do 
Kutné Hory.

Co ještě podnikneme si upřesníme po 
prázdninách. Všem zájemcům o čin-
nost Klubu jsou k dispozici webové 
stránky www.klubsen.cz, kde je zveřejněn 
každoroční kalendář akcí, fotogalerie 
z uskutečněných zájezdů a výletů a další 
užitečné informace.

Eva Křížková 
Klub senior

Přehled akcí v letech 2019-2022: 

Akce     
Koment. vycházky a návštěvy 
kulturních památek v Praze
Návštěva divadla v Ml. Boleslavi
Poznávací zájezdy
Vícedenní pobyt. zájezd po ČR
Filmová př. v H. Počernicích
Společná setkání

2019

5 
3 
4 
1

4 
17

2020

2 
1 
2 
1

2 
8

2021

 
 
2 
1 
2 
1 
6

2022

4 
2 
2 
1 

10 
3 

22

Celkem

11 
6 

10 
4 

12 
10 
53

výběru materiálů pro novou zeleneč-
skou bosostezku a tím celý projekt začal 
nabírat na opravdu reálných obrysech. 
Akce tak mohla přejít do fáze realizační. 

Technické služby, respektive chlapi, 
kteří tam pracují, obstarali veškeré hru-
bé přípravné práce, které zahrnovaly 
úklid a vyčištění, provzdušnění a pro-
světlení celého travnatého pásu. Pro 
bosonohou stezku byla vyhrazena jeho 
prostřední část, ve které bylo nejdříve 
zapotřebí provést i další zemní práce. 
Zaměstnanci Technických služeb při 

nich sejmuli svrchní část zeminy a zafoli-
ováním celé plochy vytvořili podklad pro 
konečné osazení „bosostezky“. 

Nákup 72 metrů akátové kulatiny a dal-
šího materiálu pro rozmanitost a roz-
dílnost jednotlivých částí stezky byl tak 
vlastně nejvyšším nákladem a jedinou 
subdodávkou. Zruční kluci z „technickej-
ch“ ještě na své základně voňavé kmeny 
sestavili dle připraveného plánu do fi-
nálního tvaru. Následně byla převezena 
na místo travnatého pásu a usazena do 
čekajícího upraveného prostoru. 

Na naší „bosostezce“ se projdete po 
nařezané dřevěné kulatině, po žulových 
plochých kamenech, štěrku, kůře, po 
píscích různé  zrnitosti, a také po na-
řezaných kmíncích z májek z nedávno 
proběhlých Staročeských Májů.

Slavnostní otevření Bosonohé stezky 
přestřižením zelené pásky provedla mís-
tostarostka spolu s partou slavících dětí 
v rámci jejich Dne, jak je uvedeno v úvo-
du článku. 

Jana Laňka

Rok

2020

2021

2022

Rozpočet v Kč

100 000

130 000

150 000

Dotace OÚ v Kč

84 000

75 000

80 000

Náklady  
celkem v Kč

43 507

59 348

150 136

Čerpání  
dotace v Kč

23 431

40 548

79 795

Hrazeno z vlastních 
prostředků v Kč

20 076

18 800

70 341

Podíl  
dotace

53,85 %

68,32 %

53,15 %

Podíl vlastních 
prostředků

46,15 %

31,68 %

46,85 %
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Zlepšujeme 
průchodnost pro 
chodce
Auta jezdí po silnicích a ulicích, chodci 
chodí po chodnících či stezkách. To je 
ideální stav zajišťující maximální míru 
dopravní bezpečnosti. Ne všude je to 
v naší obci možné, a proto se výbor 
pro dopravu a technickou infrastruk-
turu zaobírá návrhy na doplnění chod-
níků a stezek pro pěší v místech kde 
chybí a chodci tak jsou nuceni využívat 
silnice či ulice.

Jedná se konkrétně o

• úsek podél potravin u Součků (pro-
dloužení chodníku za roh směrem 
k MŠ a domu č.p. 19)

• od domu č.p. 38 podél kapličky (na-
proti požární nádrži) až k ulici U Stu-
dánky

• úsek od obecního úřadu směrem 
k Mstětické podél ulice Kasalova (na 
okraji parčíku u školní budovy)

• stezka od jižního okraje obce (v mís-
tě bývalé kapličky) směrem k halám

• pěší cesta ze Mstětic na nádraží.
• stezky podél tratě

Podněty jsou nyní připraveny k zadání 
dopravnímu inženýrovi, nebo v někte-
rých případech již ve fázi realizace.

Michal Červencl
předseda výboru pro dopravu  

a technickou infrastrukturu

Centrální 
mateřská škola 
Zeleneč v objektu 
Ferona
Jelikož se v obci stále diskutuje otázka, 
zda stavět novou budovu MŠ či rekon-
struovat stávající budovy, je potřebné, 
seznámit místní obyvatele se součas-
ným provozem MŠ.

V mateřské škole Zeleneč proběhlo 
mnoho různých podob mateřské ško-
ly. Nejprve se škola nacházela na čty-

řech pracovištích. Postupně se praco-
viště měnila dle potřeb základní školy. 
Nyní máme pracoviště tři - Faltusova 
se dvěma třídami a Školní 2 a 3 se tře-
mi třídami. K mateřské škole ještě patří 
školní jídelna, která se nachází v budo-
vě základní školy.

Třídy mateřské školy jsou poměrně 
různorodé. 

Budova Faltusova nemá žádné záze-
mí pro učitelky ani zde nejsou prostory 
pro konání různých aktivit během dne. 
Prostor pro pohybové aktivity je velmi 
omezený – v herně je uprostřed míst-
nosti sloup. Jedna třída se nachází 
v patře budovy, má sociální zařízení 
pro děti v přízemí u své šatny. Učitelka 
tak nemůže mít přehled o dítěti, které 
potřebuje na WC. Není zde ani jedno-
duchý výdej jídla, které musí kuchařka 
nosit po schodech. V budově nás též 
stále trápí vlhnoucí zeď, vedoucí do 
prostor šatny spodní třídy a občasný 
silný zápach z odpadů. Tyto závady 
každoročně řešíme, ale situace se ne-
mění.

Třídy ve Školní 2 mají ze všech praco-
višť situaci nejlepší. Prostory jsou zde 
velkorysejší, a dokonce tu mají zázemí 
i pedagogové. V budově je i jídelna, 
kterou lze využít pro kroužek určený 
předškolákům, který probíhá v dopo-
ledních hodinách. Cvičení se ale koná 
jen ve třídách, což není ideální. Do 
budovy též zatéká v prostorách šaten. 
Budova je energeticky velice náročná.

Třída ve Školní 3 je složená ze tří men-
ších místností, které jsou rozděleny 
šatnou. Ani zde nemají pedagogo-
vé žádné zázemí, osobní věci mají 
uschovány ve skříni ve třídě. Prostor 
pro cvičení je zde též omezený. I tady 
stále marně zápasíme s nežádoucím 
pachem z odpadů.

Provoz s detašovanými pracovišti není 
zrovna jednoduchý. Při nemoci pe-
dagoga je nutno děti rozdělit pouze 
v rámci pracoviště, což většinou nejde, 
jelikož se děti do jedné třídy nevejdou. 
Musí tak prodlužovat směnu učitelé. 
Dále je problém s rozvozem ložního 
prádla, které se pravidelně mění, roz-
vozem pomůcek, hygienických pro-
středků apod.  Vznikají též větší náklady 
nejen na pedagogickou i dětskou lite-

raturu a metodické pomůcky, ale i na 
úklidové stroje. Nemalým problémem 
je i rozvoz jídla do výdejen MŠ. Nejen, 
že je s nádobami těžká manipulace, 
kterou obstarávají i paní kuchařky, ale 
strava musí být přihřívána, dokud se 
nevydá a tím ztrácí na kvalitě. 

Rekonstrukce stávajících prostor by 
byla poměrně náročná a nákladná. 
Neumíme si dost dobře představit, jak 
by se prováděla za provozu MŠ. Není 
reálné, aby se školka ocitla opět v pro-
vizorních prostorech, se kterými se po-
týkáme vlastně celou dobu provozu.

Nová budova MŠ je připravena a je 
možné zahájit výstavbu bezprostřed-
ně. Do tvorby projektu bylo zapojeno 
vedení MŠ a probíhala vzájemná sou-
činnost při hledání ideálních podmí-
nek spolu s autorem projektu panem 
architektem Dušanem Urbanczykem. 
Nová Centrální mateřská škola s ku-
chyní a malou tělocvičnou se neustále 
oddaluje, ale zároveň i prodražuje. Je 
čas říci ano tento objekt již mohl stát.    

Michal Gazdo, Roman Doležal  
a Josef Bašta

Zelenečský 
hřbitov
Hřbitov by měl být jedním z nejdů-
stojnějších a nejhezčích míst v obci. 
Vyjma místních sem míří i obyvatelé 
z okolních nebo vzdálenějších míst, 
aby navštívili místo posledního od-
počinku svých předků a uctili jejich 
památku. Za zmínku stojí i fakt, že již-
ně od našeho hřbitova se pohřbívalo 
již v pozdní době kamenné, později 
pak v raném středověku, což doložil 
rozsáhlý záchranný archeologický 
průzkum, který probíhal před výstav-
bou rodinných domů U Obory.

Zatímco počet obyvatel se v Zelenči 
v posledních dvaceti letech ztrojná-
sobil, plocha hřbitova zůstala stej-
ná. I proto jsme se dostali do situa-
ce, kdy současná plocha hřbitova 
přestává být dostatečná. Rozšíření 
hřbitova bylo tedy dalším tématem, 
které jsme na jednání výboru pro 
strategické plánování a rozvoj obce 
otevřeli.

Vzhledem k tomu, že obci patří po-
zemek parcelní číslo 984 (pole vedle 
hřbitova směrem na východ k cyk-
lostezce), pracovalo se delší dobu 
s možným rozšířením tímto směrem. 
Bohužel, zhruba ve třetině tohoto 
pozemku vede potrubí plynovodu. 
Jeho ochranné pásmo je 4m na 
každou stranu a v tomto pásmu se 
nedá stavět, ani pohřbívat. Rozšířený 
hřbitov by tak musel buď končit na 
hranici tohoto ochranného pásma, 
nebo by jeho areálem procházel ši-
roký obtížně využitelný pás a v oplo-
cení by musela být na dvou místech 
vynechaná mezera, která by v jižní 
zdi dosahovala zhruba 21 m.

Myšlenka, kterou jsem členům vý-
boru představil, byla využít k rozší-
ření pozemek přiléhající ke hřbitovu 
ze severu (směrem ke Svémyslicím). 
Tento pozemek se jeví jako vhod-
nější, oplocení by bylo nepřeruše-
né. Část tohoto pozemku by byla 
využita pro rozšíření hřbitova a jeho 
další část pro krajinářské úpravy 
v okolí. Pozemek zatím sice není ve 
vlastnictví obce, ale majitelé jsou po  
jednáních se starostou ochotni této 
myšlence naslouchat a obci poze-
mek případně přenechat, směnou 
za jiný blízký pozemek.

Doufám, že tato „severní“ varianta 
vyjde a těším se, že prostor rozšíře-
ného hřbitova budeme v budoucnu 
využívat  nejen k poslednímu odpo-
činku, ale i k relaxaci a rozjímání.

Petr Flaška

Parkujeme 
v Zelenči vždy 
legálně?
Odstavení automobilu je často pro-
blém, a i když malé aglomerace 
jako je Zeleneč jsou pro parkování 
příznivější než velká města, ne vždy 
je to úplně bez problémů. Jako vět-
šina lidských činností se i parkování 
řídí příslušnými zákony, které nám 
stanoví, kde se parkovat smí a kde 
nikoliv.

U nás v obci bohužel existují přípa-
dy, kdy dochází k porušování tohoto 
zákona vlivem nedostatečného do-
pravního značení. Mluvím o situaci 
v obytných zónách, kde zákon po-

voluje parkování pouze na vyznače-
ných parkovacích místech. Zeleneč 
má mnoho obytných zón, ale u vět-
šiny z nich nejsou parkovací místa 
vyznačena. Tento dluh z minulosti 
způsobuje, že mnoho našich obča-
nů parkuje v obytných zónách v roz-
poru s pravidly. Z hlediska dopravy 
to negativní dopad nemá, zaparko-
vané automobily provozu zpravidla 
nebrání, ale není to v souladu se 
zákonem, a proto není dobré, když 
tato situace pokračuje. Navíc hrozí 
i riziko udělení pokut pro takto za-
parkované vozy.

Výbor pro dopravu a technickou 
infrastrukturu se nyní zaměřil na 
nápravu situace a připravil zadání 
pro dopravního inženýra navrhnout 
možnost umístění parkovacích míst 
v obytných zónách. Začínáme pilot-
ním projektem ve vybraných ulicích 
a potom chceme aktivitu postup-
ně rozšířit na všechny obytné zóny 
v obci.

Věřím, že problém parkování v obyt-
ných zónách co nejdříve vyřešíme 
k plné spokojenosti všech obyvatel 
obce.

Michal Červencl
předseda výboru pro dopravu  

a technickou infrastrukturu

Strategický plán 
z úhlu pohledu
Samotné zadání Strategického plá-
nu obce neproběhlo plně v souladu 
se směrnicí č. 14/2019, Směrnice pro 
zadávání veřejných zakázek malého 
rozsahu, na což upozornil Kontrolní 
výbor obce Zeleneč. Výběrové řízení 
vyhrála firma ai5 s.r.o. jednatele Mg. 
A. Přemysla Kokeše, který je zcela 
náhodou společníkem ve dvou fir-
mách s naším panem místostaros-
tou Ing. Pavlem Fajtem. Výběrové 
řízení vysoutěžila s výrazným ceno-
vým rozdílem 7020 Kč oproti druhé 
nabídce v pořadí. Ukončím shrnutí 
nepodstatných faktů a posunu se 
dál v procesu Strategického plánu. 

Obec provedla anonymní dotaz-
níkové řízení, kterého se dle před-
ložených údajů zúčastnilo 807 re-
spondentů (tuto skutečnost bohužel 
nelze ověřit) a vedení obce vybralo 
45 odborníků do tří pracovních sku-

pin, které samostatně řešily jednot-
livé okruhy zadání. Osobně jsem 
byl v 1. pracovní skupině, která se 
setkala dvakrát. Při prvním jednání 
pracovních skupin opět proběhlo 
anonymní vyhodnocení otázek při-
pravených řídící skupinou, v které 
za naše sdružení ZSNK nebyl žádný 
zvolený zastupitel. Zpracovatelský 
tým ve složení Mg. A Mikuláš Men-
dlík, Ing. Gabriela Šolcová a Ing. 
Luděk Tesař připravil standardní ná-
vrh Strategického plánu obce Zele-
neč s prezentací formulované vize 
obce, navržených strategických cílů 
a opatření směřujících k jejich napl-
ňování. K předloženému návrhu pro-
běhla veřejná prezentace, které se 
zúčastnilo odhadem asi 40 obča-
nů. Z mého úhlu pohledu byl silným 
zpracovatelem ekonomické části 
Ing. Luděk Tesař, který pracuje jako 
samostatný externista pro zpraco-
vatele. Ten vyhodnotil finanční zdraví 
obce nejlepší známkou A+A+, kde 
první písmeno značí finanční kon-
dici, druhé stav financí. Hodnocení 
odůvodnil: 

• A+ (výbornou s plusem za exce-
lenci) finanční kondici obce pře-
devším za excelentní výsledky 
provozního hospodaření. Pozitivní 
byla také prakticky absolutní ne-
závislost na dotacích.

• A+  (výbornou s plusem) stav fi-
nancí, kde kladně zhodnotil vyso-
kou finanční likviditu a  bezdluž-
nost. Tato část má dle jeho názoru 
i slabinu v hromadění financí, kte-
ré znehodnocuje v loňském roce 
vysoká a nečekaná inflace, které 
nepomohlo ani vyšší zúročení ulo-
žené větší části finančních pro-
středků.

S tímto závěrem se lze plně ztotož-
nit a zároveň si položit otázku, proč 
nedošlo k uskutečnění projektu 
Centrální mateřská školka Ferona, 
na který je zpracovaná dokumenta-
ce pro povolení stavby. Co a kdo byl 
spouštěčem sousedské petice proti 
výstavbě a v čím byla zájmu? Zcela 
určitě nebyla v zájmu občanů této 
obce, kterým odčerpala díky inflaci 
a zvýšeným cenám částku v řádech 
desítek milionu korun.   

Jiří Skřivan

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky všech zastupitelů obce.  
Redakce neodpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do nich obsahově ani redakčně.
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Ať žijí prázdniny
Za pár dní začínají v Česku letní prázd-
niny. Ne ve všech evropských zemích 
jsou však stejně dlouhé a konají se ve 
stejném termínu. Vyzkoušejte si, co víte 
o prázdninách v Evropě.  

1)  Nejdelší prázdniny se dříve neode-
hrávaly v létě, ale až v září a v říjnu. 
Který panovník či panovnice na-
řídil/-a jejich přesun na červenec 
a srpen?    
a) Marie Terezie
b) Josef II. 
c) František I. 
d) František Josef I. 

2)  Kolik dnů budou mít letošní letní 
prázdniny?  
a) 63
b) 64
c) 65
d) 66

3)  Ve kterých evropských státech se 
prázdniny liší dle jednotlivých částí 
země? 
a) V Německu
b) V Polsku
c) V Itálii
d) Ve Francii

4)  Ve které části Spojeného království 
mají děti nejkratší prázdniny? Napo-
víme, že je to druhá nejmenší a dru-
há nejméně lidnatá část země.  
a) Anglie
b) Severní Irsko
c) Wales
d) Skotsko 

5)  Školáci ze které z dvojic zemí mají 
prázdniny ve stejném termínu jako 
české děti? 
a) Z Maďarska a z části Polska
b)  Ze Slovenska a z části Rakouska
c) Z Itálie a z části Francie
d) Z Anglie a z Finska 

 

6)  Podle jaké události se dříve nejčas-
těji řídily termíny letních prázdnin? 
a)  Podle svátků národních světců
b)  Podle termínů odvádění desátků
c) Podle termínů sklizně
d) Podle rozmarů panovníků 

 
5–6 správných odpovědí: Asi pracujete 
v mezinárodní cestovní kanceláři spe-
cializované na společné prázdninové 
pobyty. Nebo často nemáte co dělat 
a brouzdáte po internetu.  

3–4 správné odpovědi: Přehled, kdy 
máte vy nebo vaše děti volno, máte 
dobrý, a více vlastně ani nepotřebujete.   

0–2 správné odpovědi: Dávejte si ba-
cha, abyste nepropásli letošní prázdni-
ny, nebo abyste se na silnicích nepotkali 
s vůbec největší vlnou řidičů. 

Správné odpovědi: 1) b); 2) c); 3) a); 4) c); 5) b); 6) c).
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Martin Červený

Dáváte v ideálním případě v letních 
měsících přednost pobytu u moře, 
nebo v horách?
Mám rád oboje a snažím se střídat růz-
ná místa. Nejraději mám evropské des-
tinace.

Cestujete raději samostatně, tzv. na 
vlastní pěst nebo organizovaně s ces-
tovní kanceláří?
Raději na vlastní pěst, letos třeba vyrá-
žíme s partou přátel do Chorvatska au-
tem.

Kdyby vám zadarmo nabídli alternati-
vu, které nedáváte přednost, jel byste?
Rozhodně ano.

Koho, případně co byste si právě letos 
vzal na vysněnou dovolenou? 
Určitě bych vzal s sebou celou rodinu - 
manželku a dvě děti.

Viktor Horák

Dáváte v ideálním případě v letních 
měsících přednost pobytu u moře, 
nebo v horách?
Přednost dávám moři.

Cestujete raději samostatně, tzv. na 
vlastní pěst nebo organizovaně s ces-
tovní kanceláří?
Organizovaně.

Koho, případně co byste si právě letos 
vzala na vysněnou dovolenou? 
Jel bych určitě s přítelkyní.

Milan Seifrt

Dáváte v ideálním případě v letních 
měsících přednost pobytu u moře, 
nebo v horách?
Upřednostňuji pobyt na horách, ze-
jména v Alpách v Rakousku. 

Cestujete raději samostatně, tzv. na 
vlastní pěst nebo organizovaně s ces-
tovní kanceláří?
Ubytování si často objednávám u ces-
tovní kanceláře nebo přes Booking. 
Nicméně trasy po horách si vybírám 
sám. 

Kdyby vám zadarmo nabídli alternati-
vu, které nedáváte přednost, jel byste?
Kdyby to neznamenalo pobývat celou 
dobu pouze u moře a není tam běžně 
35 a více stupňů (velké vedro), tak bych 
se nechal zlákat. Možná již bude pro 
mě lepší jet k Baltu než k Jadranu do 
Chorvatska. U Baltu bude lepší počasí 
(méně vedra) a mnohem snesitelnější 
cestovat. Další přijatelná oblast bude 
v Portugalsku u moře než u moře v An-
dalusii na jihu Španělska. 

Kdyby vám zadarmo nabídli alter-
nativu, které nedáváte přednost, jel 
byste?
Určitě, rád zkusím něco jiného, nové-
ho. Na hory nesmím zapomenout vzít 
dobrou obuv - pohorky.

Koho, případně co byste si právě letos 
vzal na vysněnou dovolenou? 
Vzal bych s sebou manželku. Děti jsou 
starší a nechtějí již s námi jezdit.

 

Lída Vitoušová

Dáváte v ideálním případě v letních 
měsících přednost pobytu u moře, 
nebo v horách?
Na horách.

Cestujete raději samostatně, tzv. na 
vlastní pěst nebo organizovaně s ces-
tovní kanceláří?
S rodinou a přáteli, kdy si sami zorgani-
zujeme program.

Kdyby vám zadarmo nabídli alternati-
vu, které nedáváte přednost, jela byste?
Ano, určitě bych jela.

Koho, případně co byste si právě letos 
vzala na vysněnou dovolenou? 
Své dcery, knihu a prosecco.

Eva Křížková

Dáváte v ideálním případě v letních 
měsících přednost pobytu u moře, 
nebo v horách?
U moře

Cestujete raději samostatně, tzv. na 
vlastní pěst nebo organizovaně s ces-
tovní kanceláří?
Cestu a pobyt nám zajišťuje cestovní 
kancelář, program na místě si ale už or-
ganizujeme sami.

Kdyby vám zadarmo nabídli alternati-
vu, které nedáváte přednost, jela byste?
Samozřejmě ano, jela bych ráda.

Koho, případně co byste si právě letos 
vzala na vysněnou dovolenou? 
Vzala bych s sebou manžela.

Moře, nebo hory? Našich milých sousedů jsme se zeptali na jejich dovolenou snů a oni nám odpověděli.

Zelenečští jubilanti 
Blahopřejeme všem jubilantům, kteří 
v červnu a červenci 2023 oslavili či 
oslaví jubileum 70, 75, 80, 85 a 90 let. Do 
dalších dnů a let přejeme hlavně hodně 
zdraví, elánu, radosti a porozumění se 
všemi blízkými.

Životní jubileum oslavili tito sousedé: 
 

Mistrovství ČR 
v rychlobruslení 
se zúčastnili 
i zelenečští
Obrovská gratulace patří rychlobruslařům, 
kteří na MČR v rychlobruslení vybojovali 
krásné medailové pozice!

Celkové pořadí - víceboj
1. místo - Kristýna Popilková, žákyně C 
3. místo - Markéta Peterová, žákyně A

Extra závod - 3 členné štafety 
3. místo štafeta KSBM, žáci A+B  
1.místo štafeta KSBM, žákyně A+B

Titul mistra ČR - 4 tratě
4x 3. místo - Markéta Peterová, žákyně A  
2x 3. místo - Nikolas Osinek, žák A

Titul mistra ČR - 5 tratí
4x 2. místo a 1x 3. místo -  Jáchym 
Podlipský, dorostenec

1x 1.místo, 2x 2. místo, 1x 3. místo 
-  Hradecká Tereza, juniorka TJ Sokol 
Běchovice II.

5x 2. místo - Hradecká Barbora, kadetka 
TJ Sokol Běchovice II.,

Pozn. Hodnotí se vždy každá trať zvlášť

Švecová Blanka

Přibíková Zdeňka

Minaříková Magdaléna

Bachtíková Ivana

Hora František

Jandíková Bohumila

Vališ Karel 

Hušková Alžběta

Křížek Josef 

Koudelka Pavel

Ivanega Ján

Vrátný Václav

Novák Jiří

Stříbrná Irena

Sádlová Hana 

Skučková Milada 

Elbaz Abraham

Sádlo Luděk

Bachtík Petr

Bačová Hana

Čičmancová Jaroslava  
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Cyklovýlet za 
němčinou
V pondělí 29. května jsme s němčinář-
skou skupinou navštívili dvě různé firmy 
v Zápech a Čelákovicích. Sraz jsme 
měli v 7:30 před školou a lehce po osmé 
jsme na kolech vyjeli směrem k naší prv-
ní zastávce, kterou byla firma Hoffman 
& Žižák prodávající vozy Mercedes-
-Benz v Zápech. Tam jsme se nejdříve 
dozvěděli něco o vzniku a založení fir-
my a hned nato jsme se mohli podívat 
do servisu nejdříve nákladních a poté 
osobních vozidel. Přitom jsme se do-
zvěděli hodně zajímavé údaje! Jako na-
příklad, že pouhá 4 % všech prodaných 
aut na českém trhu za rok 2022 byla 
elektrická. Jako nejlepší však považuji 
to, že jsme si mohli sednout do jedno-
ho z tahačů, a mohli jsme tak vyzkoušet, 
jak vysoko řidič kamionu sedí. Ke konci 
exkurze jsme měli možnost se podívat 
i do showroomu, kde mě nejvíce zaujal 
model Mercedes-Benz Maybach, což 
je jeden z nejdražších modelů, co tu kdy 
měli.

Ze Záp pokračovala naše trasa po cyk-
lostezce do Čelákovic do firmy Amirro 
vyrábějící zrcadla. Jen co jsme přijeli, 
uviděli jsme dvě poměrně velké plecho-
vé haly. Zaparkovali jsme si kola a byli 

jsme odvedeni do haly číslo 1, kde se 
zrcadla řežou, brousí a zdobí. Samotné 
lámání zrcadel jsme si mohli i vyzkou-
šet! Vezme se velká skleněná plocha 
a do ní se pomocí speciálního stroje 
udělají rýhy a poté se ručně nalámou. 
Když jsme si prohlédli i proces broušení, 
pokračovali jsme do haly číslo 2, kde se 
zrcadla balí a skladují. Dozvěděli jsme se 
spoustu zajímavostí. Mě nejvíce zaujala 
ta, že poměrně velká část zrcadel, kte-
rá vidíme v OBI nebo Hornbachu, jsou 
odsud. Poté, co jsme si vše prohlédli, 
pokračovali jsme do centra Čelákovic 
na oběd. A pak už jsme vyrazili zpět do 
Zelenče.

Mě osobně se více líbila návštěva v Mer-
cedesu, protože auta mě zajímají poně-
kud více než výroba zrcadel. Každému 
bych ale doporučil návštěvu obou pro-
vozů, protože se zde dozví spoustu za-
jímavostí.

Jan Košatka a Filip Truhlář, 8.B

Čas výletů,  
ten je nej!
Ke konci školního roku se žáci ZŠ Zele-
neč, jako každý rok, vydávají na školní 
výlety. Někteří jedou za přírodou, někdo 
na vodácký výlet a starší ročníky vyjedou 
i do zahraničí – frankofilové do Proven-
ce a germanofilové do Berlína.  

A ty nej výlety? Tak například 7. B a 7. C 
se společně vydaly na vodácký výlet 
na Sázavu. Je to velmi známá vodácká 
destinace a všichni si toto místo přímo 
zamilovali. 

Letos vůbec poprvé vyjel na delší výlet 
i parlament naší školy – konkrétně na 
návštěvu Základní školy Holubov. Tím re-
cipročně vrátili členové našeho školní-
ho parlamentu návštěvu této jihočeské 
málotřídce, protože jejich zástupci byli 
u nás už v květnu. 

A co podnikli naši šikovní deváťáci? 
Například 9. A se vydala do autokem-
pu Domažlice, kde společně chodili 

na různé túry a podnikli mnoho výletů: 
v Domažlicích navštívili Muzeum mo-
delové železnice, oblíbeným místem 
jejich výletů bylo také přírodní koupaliště 
Babylon a jeskyně Salka nad Pasečnicí. 
Z Domažlic to také měli kousek do Újez-
da, kde se narodil a žil vůdce chodské-
ho povstání Jan Sladký-Kozina. K vidění 
byla jeho pamětní síň na Kozinově statku 
i pomník na vrchu Hrádek. 

Všem žákům, rodičům, učitelům i ostat-
ním lidem, co milují výlety, přeji za všech-
ny děti ZŠ Zeleneč hezké léto! 

Tereza Ševčíková, 9.B

Paní Radka 
a vodící pes 
Demy pomáhají 
v družině 
Od letošního května pravidelně na-
vštěvuje děti v odděleních školní druži-
ny MUDr. Radka Komárková i se svým 
asistenčním psem Demy. V reálném 
prostředí tak dětem přibližuje svůj han-
dicap – život ve tmě a ukazuje jim své 
pomůcky a vychytávky. Děti už teď milují 
i její fenu Demy, která je pro Radku tím 
největším pomocníkem. Kromě poví-
dání si o životě bez zraku ale také paní 
Radka pomáhá během tvořivých aktivit 
nebo v rámci různých společenských či 
deskových her.

Barbora Šimonová,  
vedoucí ŠD, ZŠ Zeleneč

Jak na digitální 
dětství
Poslední květnový den se zhruba pa-
desát učitelů a rodičů dětí naší školy 
zúčastnilo už druhého semináře z cyk-
lu mediálního vzdělávání. Ten pořádá 
ZŠ Zeleneč díky programu O2 Chytrá 
škola. Nejdříve se školili učitelé, poté se 
zkušeným odborníkem na svět médií 
Tomášem Titěrou besedovali i samotní 
rodiče. 

Učitelé se v roli žáků mohli seznámit 
s nejmodernějšími formami výuky me-
diální výchovy. Stěžejním tématem byla 
závislost na online světě. Rodiče pak 
pana Titěru doslova zaplavili otázkami 
typu „kdy pořídit první mobil“, „jak na-

stavit rodičovskou kontrolu“, „kolik ho-
din může dítě hrát hry“, „existují vhodné 
hry“, „jak mluvit s dítětem, když narazí na 
netu na nevhodný obsah“, atd… Otázky 
nebraly konce, a tak už teď mohu za ZŠ 
Zeleneč slíbit, že podobné besedy pro 
dospěláky plánujeme ještě dvě – jednu 
v říjnu a poté finální kulatý stůl na téma 
„Život v online světě“ v prosinci. Kromě 
Tomáše Titěry svou účast přislíbila i au-
torka knihy Hry, sítě, porno Michaela Slu-
ssareff ze Slow Tech Institute a vedoucí 
projektu DVTV Jan Rozkošný. 

Pro děti od třetích tříd pak od září připra-
vujeme přednášky o kyberšikaně, nená-
vistných projevech a prevenci závislosti 
na online prostředí. 

Pavlína Jurzykowská,  
učitelka FRJ a MV, ZŠ Zeleneč

Intelektově 
nadané děti na ZŠ 
Zeleneč 
V roce 2021 se na naší škole začala 
rozvíjet myšlenka vytvořit větší povědo-
mí o intelektově nadaných dětech jako 
o samostatné skupině, které je třeba 
věnovat pozornost. Školní vzdělávací 
systém dnešních běžných základních 
škol nabízí žákům s poruchami uče-
ní a chování systematickou podporu 
úspěšně již několik let, ale jak je to s na-
danými? Stačí nadaným klasická vý-
uka? A kdo je vlastně nadaný žák a jak 
ho poznáme? 

Na tyto otázky neexistují jednoduché 
odpovědi. Ano, každý žák je specific-
ký a stejně tak i nadaní žáci jsou každý 
jiný. Důležité ale je o této skupině žáků 
otevřeně mezi pedagogy mluvit, nabíd-
nout jim možnosti, jak tyto žáky rozví-
jet a zároveň jim v rámci vzdělávacího 
procesu nabízet nějaké možnosti indi-
viduální podpory. 

U nás ve škole vše začalo pilotním pro-
jektem implementace pracovního se-
šitu Koumák do běžné výuky a zaškole-
ním pedagogů prvního stupně pro práci 
s tímto sešitem. Jednou ročně pořádá-
me na naší škole logickou olympiádu, 
která dokáže testovat logické uvažo-
vání, a tedy odhalit předpoklady kog-
nitivního nadání u žáků v mateřských, 
základních ale i středních školách. Tuto 
olympiádu jsme pořádali již dvakrát. 
Dalším velmi důležitým krokem je orga-
nizování IQ testování Mensou ČR. Pou-
ze tento test totiž dokáže jednoznačně 
odhalit intelektově nadané žáky. Za ta-
kového se považuje člověk s výsledkem 
IQ testu vyšším než 120. IQ testování 
nám dokáže spolehlivě nadané odhalit 
a tím pádem se na tyto žáky můžeme 
v rámci vzdělávání více zaměřit. Vý-
znamným článkem podpory nadaných 
je také vytvoření klubu nadaných dětí, 
kde se v rámci volnočasových akti-
vit tito žáci mohou společně setkávat. 
Na naší škole proto již rok funguje klub 
Koumáků, kde se tyto děti z prvních až 
třetích tříd setkávají a společně pracují 
v pracovním sešitě Koumák a hrají des-
kové hry. 

Kristýna Laníková,  
garant pro vzdělávání  
nadaných ZŠ Zeleneč 

Den Země ve 
školní družině
Koncem dubna jsme společně na škol-
ní zahradě oslavili Den Země. A oslava 
to byla velkolepá! Během školního roku 
jsme s dětmi už mluvili například na 
téma odpadového hospodářství, šet-
ření s vodou, ochrany ovzduší, a nyní si 
nabyté vědomosti mohly ověřit v praxi. 

Pro děti bylo připraveno celkem deset 
stanovišť. Na jednom z nich si napří-
klad zkusily v praxi roztřídit hromadu od-
padků. Teď už bezpečně vědí, že plasty 
patří do žluté nádoby, papír do modré, 
elektroodpad do červené, sklo dle bar-
vy buď do bílé nebo zelené, bioodpad 
do hnědé, obaly od džusů do oranžové 
a jenom malý zbytek do černé směsné 
popelnice. Dále si děti prošly chráně-
ným územím, kde je zakázáno šlapat 
mimo vyznačené stezky a zopakovaly 
si, že hluk ruší zvířata. Připomněly si také 
význam Slunce a vitamínu D pro náš  
organismus, zkusily určovat rostliny 
a zvířata v přírodě, přenášely vodu v ke-
límcích a musely dát pozor, aby ji zby-
tečně nevylily, a tudíž s ní neplýtvaly. Na 
závěr děti napsaly na srdíčko vzkaz pro 
naši planetu Zemi. Po celé zahradě byly 
také umístěny informační listy. 

I když celý den byla obloha zamračená 
a do poslední chvíle nebylo jisté, zda 
akce bude moci proběhnout, nakonec 
se i to sluníčko na nás přišlo podívat, 
stejně jako celé vedení školy. Myslím, 
že to bylo vydařené, poučné a zábavné 
odpoledne v naší družině. 

Dana Chudková,  
vychovatelka školní družiny, ZŠ Zeleneč

Zvědavost mění 
svět
Začátkem května naši školu navštívily 
studentky z VŠCHT s programem Hodi-
na moderní chemie. Snažily se žákům 
8. a 9. ročníků pomocí mnoha pokusů, 
interaktivně a formou dialogu přiblížit 
kouzlo tohoto oboru. Naši žáci tak mohli 
vidět například barevné hoření kationtů 
kovů, poznat vlastnosti oxidu uhličitého, 
vidět výrobu střelného prachu, zapále-
ní nitrocelulózy nebo několik způsobů 
hašení plamene. Lektorky také ukázaly 
příklady fotoluminiscence, mechanolu-
miniscence a chemiluminiscence. Zdroj: FB ZŠ Zeleneč Praha-východ
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iePoznej povolání
Základní škola Zeleneč se v červnu stala 
oficiální partnerskou školou v projektu 
Poznej povolání. Žáci se mohou před-
nostně registrovat do webináře se zvý-
hodněným registračním poplatkem. Jde 
o odpolední online webinář určený pro 
žáky středních škol a 2. stupně základ-
ních škol. V příštím školním roce 2023/24 
bude probíhat vůbec poprvé – primár-
ně je určen pro žáky škol v Praze a Stře-
dočeském kraji.

Cílem webináře je pomoci žákům ve 
výběru budoucího oboru, vysoké školy 
a praktické specializace, otevřít nové 
obzory, motivovat k dalšímu studiu a pří-
pravě na povolání a usnadnit budoucí 
vstup na pracovní trh. Webinář se skládá 
z jednotlivých online prezentací/setkání, 
během kterých budou mít žáci možnost 
každý týden poznat nového zaměstna-
vatele či zaměstnance ze svého regi-
onu napříč různými obory a odvětvími, 
obsah jejich pracovní činnosti, osobní 
příběhy, doporučení apod. Do projektu 
se zapojila i řada významných osobností 
např. z oblasti lékařství, vědy i podniká-
ní. Mezi prezentujícími je možné nalézt 
TOP zaměstnavatele v regionu, státní 
instituce, osoby samostatně výdělečně 
činné atd. K webináři je možné se připo-
jovat z jakéhokoliv zařízení s přístupem 
k internetu přes aplikaci Zoom, kterou je 
možné instalovat do osobního počíta-
če, notebooku, telefonu či tabletu.

Podrobnosti o projektu včetně detail-
ních harmonogramů naleznete na 
webových stránkách www.poznejpovo-
lani.cz.

 Martina Myrdaczová,  
zástupce ředitele, kariérový poradce

Záchranáři na 
škole
V polovině května k nám do školy zaví-
tali záchranáři Červeného kříže. Během 
dvou dní poskytli v rámci atraktivních ak-
tivit kurz první pomoci pro všechny roč-
níky ZŠ. Jak první, tak i  druhý stupeň měl 
stejné téma - první pomoc při alergické 
reakci a tonutí.  V první hodině jsme po-
slouchali pána, který nám prezentoval 
první pomoc u alergické reakce teore-
ticky i prakticky. Naučil nás, jak napří-
klad použít epipen a jak zmírnit nebo 
zastavit alergickou reakci. Druhou vyu-
čující hodinu jsme se přesunuli k druhé-

mu záchranáři, který si pro nás připravil 
přednášku o tom, jak poskytnout první 
pomoc tonoucímu. 

Pro všechny žáky bylo toto téma nové 
a nadmíru zajímavé. Po teoretické části 
nás pán záchranář vzal k sanitce, kte-
rá byla zaparkována na školní zahradě 
a na jednom ze spolužáků nám ukázal, 
jak postupovat během zachraňování 
lidského života v terénu. Sanitku jsme si 
mohli i projít a prohlídnout si vybavení. 
Dnes, jako téměř absolvent naší školy, 
mohu říci, že nám tyto kurzy pokaždé 
daly hodně (jsou jednou za rok) a vždy 
nás i bavily.

Jiří Jelínek, 9. B

Z bádání 
regionálního 
historika…
zapomenutý 
mstětický mord
Díl 1.

Být regionálním historikem bývá těžkým 
údělem. Snažíte se o výklad historie 
míst, které znáte v kladném i záporném 
světle. Zakazujete si vybírat jen to hezké 
a milé. Brzy zjistíte, že to líbivé je jen po-
zlátko, které mnohdy s pravdou zápasí. 
Historie ale už nesmí být vykládána tak, 
jak doposud byla. Tajilo se mnohé, vy-
bíralo se, co psát a co ne, cenzurovalo. 
Český národ má tak pokřivené dějiny, 
které je zapotřebí narovnat. Vše, co nyní 
čtete bylo, jak rád říkám, zaváto časem. 
Stačí fouknout do prachu a číst to, co 
bylo zapomenuto. Vím, je to těžké číst 
o lidech, kteří zde kdysi před námi žili 
právě tohle, ale ono je to mnohdy to 
jediné, co po nich zůstalo. Dříve se lidé 
k večeru den co den setkávali. Televize 
ani rádia nebyla. Vyprávěli si a předávali 
tak jeden druhému zprávy. Někdo před-
čítal z novin, někdo se vrátil z města, 
někdo jen z nejbližší vesničky. S úsmě-
vem tomu budeme říkat „drbárna“, ale 
měla svůj účel. Spojovala ty, kteří spolu 
žili. To nám dnes chybí, aniž bychom si 
to vůbec uvědomovali. Máme jiná mé-
dia. A právě tohle nám kazí ti regionální 
historici. Nutí nás číst a to, co jsme se 
dozvěděli, vyprávět dalším lidem. Nebo 
je to jinak?

Pojďte si nyní vyprávět třeba o zapo-
menutém mstětickém mordu v tamní 
hospodě, ke kterému došlo na konci 
předminulého století. Ze zelenečských 
pijatik v průběhu mého historického bá-
dání neprosáklo vcelku nic zajímavého. 
Určitě se u rybníka místní poprali, určitě 
někdo odešel oknem z hospody a dveř-
mi se vrátil, ale místní si svá tajemství 
nechali pro sebe. Kdo komu vyrazil zuby, 
kdo dostal facku takovou, že spadl z la-
vice, kdo půllitrem rozbil hlavu sousedo-
vi, to se nedozvíte. 

Ve Mstěticích to bylo bohužel o mno-
ho tragičtější. Hospodou s kovárnou 
byl tehdy domek s čp. 23, co stojí osa-
mocený na křižovatce silnice vedoucí 
od Zelenče se silnicí od Záp směrem 
na Jirny. Během posvícenské zábavy 
v něm zahynul devatenáctiletý František 

Mařík (20. 10. 1877 – 12. 9. 1897). V kni-
ze zemřelých je k datu jeho pohřbení 
v Zápech dovětek: „vykrvácení po těž-
kém zranění“. Kdyby nedošlo k nalezení 
zapomenutého článku v novinách, nic 
víc bychom se o jeho smrti nedozvěděli, 
a přičítali bychom ji nehodě. Nehoda to 
ale nebyla. 

Národní listy 4. 12. 1897

Posvícenská zábava. Před porotou. 
(Zločin těžkého uškození na těle.) Včera 
konalo se před čtyřčlenným senátem 
zemského trestního soudu za předsed-
nictví p. rady ryt. Patery líčení s pěti obža-
lovanými, obviněnými z několika deliktů.            

K žalobě proti nim zavdala truchlivá 
událost, která přihodila se dne 12. září 
při posvícenské zábavě v hostinci pana 
Františka Maříka ve Mstěticích na se-
verozápadní dráze, při níž i lidský život 
utracen. Zmíněného dne byla v míst-
ním hostinci zábava, které zúčastnili se 
též 21letý zámečník Antonín Zahradník 
a jeho 19letý bratr Josef Zahradník ze 
Záp, 36letý obuvník Josef Teplý z Letiňan, 
19letý strojnický pomocník Alois Novák 
a 18letý zedník Josef Nypl ze Mstětic. 
První tři vyvolávali v hostinci neustále 
různice a hádky, a když proti nim zakročil 
obecní strážník Václav Vagner, obklopili 
jej a Antonín Zahradník udeřil jej pěstí do 
obličeje. Když strážník tasil pak šavli, vrhli 
se na něho oba Zahradníkové a chtěli 
mu ji vyrvat a zlomit. Jelikož se jim to ne-
podařilo, přiskočil Josef Teplý, obemkl 
strážníka v půli těla a tlačil jej ze sálu ven, 
při čemž jej všichni obžalovaní tloukli. 
Čin tento doznal jediný Antonín Zahrad-

ník, kdežto bratr jeho František, pak Alois 
Novák a Josef Nypl jej popřeli. Josef Teplý 
prohlásil, že vlastně chtěl strážníka chrá-
niti.                                                                                                                                        

Zanedlouho po tomto výstupu srazili 
se bratři Zahradníkové, kteří byli velice 
bojové nálady, s čeledínem Antonínem 
Mikšem z Horní Jirné a tloukli jej rukama. 
Jelikož mu také vyhrožovali, odešel An-
tonín Mikeš raději domů. Sotva že vyšel 
ze sálu, zastoupil mu Antonín Zahradník 
cestu a zvolal: „Tu máš, já ti dám!“ Anto-
nín Mikeš ucítil v okamžiku tom v zádech 
bolest a když přišel domů, shledal, že 
jest bodnut nožem.

Antonín Zahradník se přiznal, že jej bodl. 
Oba bratři Zahradníkové s Josefem Tep-
lým vyvolali zanedlouho novou hádku, 
jež měla velice truchlivé zakončení, 
neboť vyžádala si lidský život. Syn hos-
tinského František Mařík ml. napomínal, 
aby se uklidnili, ale napomenutí toto 
mělo za následek, že se bratři Zahradní-
kové na Františka Maříka ml. vrhli. Jim na 
pomoc přispěl Josef Teplý a chytil Fran-
tiška Maříka levou rukou za krk, pravou 
bušil mu do hlavy a tlačil jej ke zdi.

Matka napadeného chvátala synu na 
pomoc a vidouc, že bratři Zahradníkové 
vytáhli nože, kryla mu hlavu rukama, jež 
jí byly pobodány. Josef Zahradník bodl 
dle obžaloby Maříka ml. do nohy, až zra-
něný vykřikl a svalil se na zemi, ale hned 
vyskočil, přešel taneční síň, klesl znovu 
a skonal… pokračování příště

Petr Enc
historik a zelenečský rodák

Soutěž 
v anglickém 
jazyce (pohled ze 
zákulisí)
Předposlední květnovou středu zorgani-
zovala skupina angličtinářů ZŠ Zeleneč 
Soutěž v anglickém jazyce. Zúčastnilo 
se jí celkem 45 žáků ze 4. a 5. ročníků. 
Kromě garantky soutěže, paní učitelky 
Jany Matouškové, pomáhalo i několik 
vyučujících angličtiny a my – žáci 9.B. 

Celá akce pro nás organizátory začala 
už v osm ráno. Pro soutěžící pak o hodi-
nu později. Samotná soutěž s dvanácti 
zajímavými stanovišti trvala tři vyučova-
cí hodiny. Každou hodinu soutěžila jiná 
skupina dětí. Deváťáci byli rozděleni do 
čtyř skupin. Jedna skupina byla na cho-

dbách a provázela soutěžící na stano-
viště a zbylé tři skupiny byly na stanovi-
štích. V naší třídě se stanovišti s čísly 4, 
5, 6 a 7 nás bylo pět. Jeden z nás tam 
byl navíc a příležitostně zaskakoval za 
ostatní, anebo vodil soutěžící na volná 
stanoviště. Jakmile odbylo 8:55 a vše vy-
puklo, už jsme se moc nezastavili až do 
konce soutěže. Na našich stanovištích 
na soutěžící čekaly úkoly typu dokončo-
vání básně podle obrázku, překlad slov 
pomocí slovníku a hledání názvu knihy 
podle stručného popisu. Poslední pátou 
hodinu jsme uklízeli. 

Soutěž se povedla, i když jsme neměli 
čas se najíst a vlastně ani si dojít na zá-
chod. Ale vykompenzovalo se to tím, že 
jsme dostali sladkou odměnu v podo-
bě čokolády a šli jsme o trochu dřív na 
oběd.

Zuzana Havlíková a Barbora Pacltová 
9.B 
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Kam umístit nové 
lavičky?
Místo k odpočinku, na první rande nebo 
třeba na setkání s kamarády, k tomu 
všemu slouží lavičky. A my chceme 
v obci instalovat další. Protože lavičky 
slouží vám ,obyvatelům Zelenče, ptáme 
se vás, KDE BYSTE NEJVÍCE OCENILI 
DALŠÍ, NOVÉ LAVIČKY?

Své tipy na lokality nám můžete posí-
lat na email obec@zelenec.cz nebo 
přes oficiální Facebook stránky obce  
@Zelenecobecoficialni. 

Těšíme se na všechny vaše návrhy!

Malá tělocvična 
bude opět 
tělocvičnou
S koncem školního roku základní škola 
uvolní  tělocvičnu v areálu Školní a tyto 
prostory  tak budou k dispozici pro po-
třeby MŠ a volnočasové aktivity. Tělo-
cvična zůstane i nadále rozdělena na 
dvě části. 

První bude sloužit hlavně pro sportovní 
aktivity. V dopoledních hodinách ji využi-
je především Mateřská škola, které chy-
bějící prostor působil problém s plněním 
povinných pohybových aktivit. 

V druhé polovině tělocvičny vznikne 
multifunkční prostor vybavený audio-
vizuální technikou  pro pořádání před-
nášek nebo seminářů. Bude jej možné 
využít  i jako herničku pro nejmenší děti.

Plně tak budou nahrazeny prostory ko-
munitního centra, které si dosud obec 
najímala. Za rok tím na nájemném do-
jde k úspoře 300 tis. Kč. Zároveň je však 
nutné počítat s určitými náklady na 
úpravu. 

Od září si tedy budete moci malou tě-
locvičnu opět pronajmout. Cena za jed-
norázový pronájem je stanovena na 250 
Kč za hodinu, při dlouhodobém proná-
jmu pak 200 Kč. Informovat se můžete 
na Obecním úřadě, emailem na  jana.
nahlovska@zelenec.cz a v brzké době 
i prostřednictvím našeho rezervačního 
systému. 

Jana Laňka

Čištění 
Zelenečského 
potoka
V návaznosti na správní řízení a řadu 
dalších jednání s Odborem životního 
prostředí v Brandýse nad Labem-Sta-
ré Boleslavi je již zcela jasné, že čištění 
Zelenečského potoka zaneseného čis-
tírenskými kaly je povinností obce. K ná-
pravě následků havárie však může dojít 
pouze v období vegetačního klidu. Proto 
vedení obce v tuto chvíli aktivně pracu-
je na projektu odbagrování a na ulo-
žení vytěžených kalů tak, aby mohl být 
do podzimu vybrán zhotovitel a práce 
započaly včas. V této záležitosti rovněž 
probíhají intenzivní jednání o spolupráci 
s Povodím Labe. V případě, že by obec 
uloženou povinnost do jara 2024 nespl-
nila, hrozilo by jí udělení mnohamiliono-
vé pokuty.

redakce 

Nové smlouvy na 
vodné a stočné
V průběhu července obdržíte do svých 
schránek novou smlouvu na vodné 
a stočné splňující zákonné požadavky.

Změnu smluv si vyžádaly legislativní 
změny platné od 1. 1. 2014, zejména 
Občanský zákoník a novelizovaný Zá-
kon o vodovodech a kanalizacích pro 
veřejnou potřebu. Nové smlouvy jsou 
rozšířeny o povinné náležitosti stanove-
né zákonem, ke kterým patří například 
uvedení vlastníka a provozovatele vo-
dovodu a kanalizace, vlastníka přípojky 
a připojené stavby či pozemku nebo 
uvedení počtu trvale připojených osob.

Tato smlouva je připravena ve dvou vy-
hotoveních. Je nezbytné, abyste oba 
výtisky vyplnili a podepsali. Do smlouvy 
doplňte prosím údaje o majiteli nemo-
vitosti uvedené na listu vlastnictví, který 
je přiložen ke smlouvě. Jeden vyplněný 
a podepsaný výtisk smlouvy následně 
potřebujeme mít na Obecním úřadě 
nejpozději do 31. srpna 2023. Prosíme 
proto o přinesení, vhození do schránky 
nebo zaslání poštou. 

V případě jakýchkoliv dotazů nebo 
nejasností jsme vám k dispozici na 
Obecním úřadě. Děkujeme za vaši spo-
lupráci.

Renata Simandlová, referentka OÚ

Senior taxi  
už od září
Od září budou zelenečští senioři ve věku 
65 a starší a zdravotně handicapovaní 
lidé moci využívat službu Senior taxi. Za 
50 Kč se dostanou pohodlně a přesně 
na čas k lékaři či na nákup. 

V Zelenči momentálně neexistuje na-
bídka odborných lékařských pracovišť, 
lékárny ani širší nabídka obchodů a slu-
žeb. Všechny tyto služby jsou dostupné 
výhradně za použití individuální nebo 
hromadné dopravy.

Proto obec uzavřela smlouvu s Pečo-
vatelskou službou Brandýs nad Labem 
- St. Boleslav, na základě které bude 
od začátku září nabízet službu Senior 

taxi určenou všem seniorům ve věku 
nad 65 let a zdravotně handicapova-
ným osobám, tj.  držitelům průkazu TP, 
ZTP, ZTP/P. Podmínkou bude trvalé byd-
liště v Zelenči a registrace na Obecním 
úřadu, kde každý zájemce obdrží kartu 
opravňující jej  k přepravě do dvou míst 
v okolí. 

Konkrétně do Brandýsa nad Labem - 
Staré Boleslavi, kde je široká nabídka lé-
kařů, obchodů a služeb, a do Jiren, kde 
se nachází Centrum zdravotní péče. Na 
obě místa budou registrovaní zelenečš-
tí uživatelé moci cestovat za poplatek 
50 Kč. Cesta tam a zpět je tedy bude 
stát celkem 100 Kč. Další náklady vznik-
lé s dopravou bude v rámci poskytování 
této služby hradit obec. 

Objednávat se bude telefonicky na 
dispečinku Pečovatelské služby, na 

tel. č. 728 520 721 nebo 606 708 213. 
Dispečink bude v provozu v pracovní 
dny v době od 9:00 do 15:00 hodin. Ob-
jednávku bude nutné učinit minimálně 
24 hodin před plánovanou přepravou. 
V objednávce zájemce uvede jméno 
a příjmení oprávněné osoby, zda žádá 
o přepravu sama nebo s doprovodem, 
telefonní číslo, adresu pro přistavení 
vozidla, datum a čas přistavení vozidla, 
účel a cíl přepravy. Cesta zpět bude ob-
jednávána operativně. 

Všichni registrovaní si vedle Brandý-
sa a Jiren budou moci objednat taxi 
i kamkoli jinam. Podmínkou bude nevy-
tíženost vozu. V takovém případě zaplatí 
sazbu 15 Kč za km a případnou čekací 
taxu 150 Kč/hodina. Obec na tuto služ-
bu doplácet nebude. 

Lucie Černá

Pečovatelská 
služba v Zelenči 
dostupná již od 
června
Od června mohou zelenečtí senioři vy-
užívat služeb Pečovatelské služby města 
Brandýs nad Labem - Stará Boleslav.  

Uzavření smlouvy o poskytování pe-
čovatelské služby bylo schváleno na 
květnovém jednání zastupitelstva. Pe-
čovatelská služba seniorům a sociálně 
potřebným bude poskytována úplatně 
s finanční spoluúčastí obce. 

Jak získání pečovatelských služeb pro-
bíhá?

• Zájemci o pečovatelské služby nejdří-
ve kontaktují Obecní úřad v Zelenči. 

• Obec zprostředkuje osobní návštěvu 
sociálního pracovníka Pečovatelské 
služby přímo u zájemce doma.

• Sociální pracovník na osobní návště-
vě navrhne rozsah, způsob a pod-
mínky poskytovaných služeb a podá  
informaci o výši úhrad za tyto služby.

• Podmínkou poskytování služeb s pří-
spěvkem obce je trvalé bydliště zájem-
ce o pečovatelské služby v Zelenči.

• V případě dohody je uzavřena smlou-
va mezi zájemcem a Pečovatelskou 
službou.

• Vyúčtování poskytnutých služeb pro-
bíhá čtvrtletně. 

Obec má uzavřenu smlouvu o posky-
tování pečovatelských služeb do 30. 9. 
2026 s možností ukončení do 1 měsí-
ce. Pro rok 2023 je příspěvek obce za 
každého, komu budou pečovatelské 
služby poskytovány, stanoven na částku 
2 708,33 Kč měsíčně s tím, že v dalších 
letech platnosti smlouvy může být upra-
ven dle míry inflace. 

redakce

Vyzvedávání 
odpadových karet
Zavedení odpadové karty je jedním 
z kroků, kterými chce obec zefektivnit 
své odpadové hospodářství, zpře-
hlednit evidenci a především 
zamezit odevzdává-
ní odpadů osobám 
z okolních obcí, což 
navyšuje náklady 
obce. Dalším krokem 
bude optimalizace sys-
tému svozu tříděného od-
padu od domu, ale o tom 
zase až příště.

Odpadová karta slouží k identifi-
kaci domácnosti na sběrném dvoře 
a místě při odevzdání jakéhokoliv od-

padu. Při příjezdu do sběrného dvora 
jednoduše předložíte odpadovou kartu, 
která bude zaměstnancem sběrného 
dvora načtena pomocí speciální čtečky 
do evidenčního 
systému 

a tím se 
a u t o m a t i c k y 

propojí vaše domác-
nost s množstvím i druhem 

odevzdaného odpadu. Odpa-

dová karta je přenosná v rámci jedné 
domácnosti.

Odpadové karty budou k vyzvednutí od 
10.7.2023 na obecním úřadě v úředních 
hodinách (viz strana 6).

S sebou si nezapomeňte vzít občan-
ský průkaz, příp. jiný doklad prokazující 

vaši totožnost. Kartu může vyzvednout 
jakýkoliv člen domácnosti starší 

18 let. 

Dovolujeme si upozornit, že od  
1. 9. 2023 nebude možné odevzdat 

odpad ve sběrném dvoře bez odpadové 
karty. Termín byl posunut z důvodu 
souběhu s novými smlouvami na vodné  
a stočné.

Petra Husenicová 
referentka OÚ
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Jste podnikatel, 
firma, živnostník?
Zviditelněte svůj profil na nových  
stránkách obce Zeleneč!

Zašlete svůj požadavek na e-mail obec@zelenec.cz  
s kompletními informacemi o vás, jako je název 
společnosti, adresa, kontakt, IČO, případně také 
webovou stránku, Facebook profil, druh podnikání 
a třeba také fotografii.

Následně bude váš profil zařazen do seznamu firem 
působících v Zelenči. Tato služba je ZDARMA.

Benin je stále 
můj domov, ale 
Českou republiku 
mám skutečně 
rád
Usměvavý, sympatický…a na první po-
hled je jasné, že rodák z Čech to není. 
Menší hádanka na začátek je až příliš 
snadná. V naší obci tak trochu vyniká, 
i když není sám. Elysée Dagan pochá-
zí z Beninu, ze západní Afriky a jak sám 
říká, do České republiky neutekl za 
lepším životem, jak by si možná mnozí 
mohli myslet…

Elysée, vezměme váš příběh od začát-
ku. Jak se člověk z méně známé afric-
ké země dostane do střední Evropy, do 
České republiky? 
V době, kdy jsem skončil střední školu 
a pokračoval ve studiu, existoval v naší 
zemi program, který umožňoval zažá-
dat si o stipendium a odcestovat na stu-
dium do zahraničí. Vybráni však byli jen 
ti nejlepší a mně se podařilo toto vládní 
stipendium získat. 

Jak probíhaly přípravy na cestu? Přeci 
jen je rozdíl jet na dovolenou nebo se 
na nějaký čas odstěhovat…
U mě to bylo trochu hektické. Já jsem po 
maturitě začal studovat matematicko-
-fyzikální univerzitu a tu žádost jsem tak 
trochu vypustil z hlavy. Až za mnou pak 
někdo přišel, už nevím, kdo to byl, že prý 
slyšel moje jméno v rádiu. Že jsem byl 
vybrán a že za dva týdny odlétám. Ne-

měl jsem ani moc času rozloučit se se 
všemi kamarády a rodinou. Odcestoval 
jsem s jednou taškou, to bylo celé. Na 
výběr jsem měl ze dvou možností - Čína 
nebo Česká republika. 

To je jako filmový příběh. Těšil jste se? 
Byl to vzrušující pocit, ale tím že bylo vše 
tak rychlé, tak jsem se ani nestačil moc 
těšit. Byl jsem na návštěvě na Čínské 
ambasádě a působilo to na mě hrozně 
depresivně, asi nemám moc rád červe-
nou barvu (smích). A tak jsem se rozhodl 
pro Českou republiku. Asi to byl osud.

Co na Vás tady čekalo? 
Já jsem do České republiky přicestoval 
v roce 1997 a nejdřív jsem se ocitl v Po-
děbradech na Karlově Univerzitě, která 
zde má studijní středisko pro cizince. 
Nejdřív jsem myslel, proboha, kam jsem 
se to dostal. Až zpětně jsem byl rád, že 
jsem mohl nějaký čas strávit v tomto 
krásném městě, kam se mimojiné rád 
a často vracím. Na další studium jsem 
ale musel složit přijímací zkoušky, nebyla 
to samozřejmost. Povedlo se mi úspěš-
ně složit zkoušky na ČVUT (České vyso-
ké učení technické v Praze), na Fakultu 
elektrotechnickou, obor silnoproud. 
Hned po prvním roce jsem ale věděl, že 
tento obor není pro mě, a v třetím roč-
níku jsem si vybral obor Výpočetní tech-
nika a informatika (Pozn. redakce -dnes 
samostatná Fakulta informačních tech-
nologií).

Studoval jste v angličtině nebo 
v češtině? 
Většina mých kolegů, spolužáků studo-
vala v angličtině. Já mám ale rád výzvy, 
takže jsem zkusil první ročník studovat 
v češtině, ale pochopil jsem, že ta moje 

úroveň českého jazyka ještě není na tak 
dobré úrovni, a tak jsem přešel zpátky 
na angličtinu. Poslední ročník jsem už 
ale cítil, že česky umím natolik dobře, 
že bych mohl zvládnout kombinované 
studium. Protože, upřímně řečeno, ně-
kteří profesoři uměli danou látku vysvětlit 
lépe v češtině než v angličtině. Diplomo-
vou práci jsem ale napsal v angličtině.  

Bylo pro Vás těžké být tak daleko od 
domova, rodiny, přátel…?
To ano, já jsem vlastně za celou dobu 
studia nebyl doma. A v době, kdy jsem 
studoval, neexistoval WhatsApp, Face-
book apod. Takže jsem psal dopisy, vo-
lal domů z telefonní budky, což dnes zní 
jako z pravěku. Musím říct, že po téhle 
stránce to bylo opravdu těžké. Navíc, já 
mám velkou rodinu, celkem jedenáct 
sourozenců a máme jako rodina oprav-
du skvělé vztahy. 

Máme za sebou Vaše studium, co Vás 
čekalo dál? 
Skončil jsem sice studium v roce 2004, 
ale už v od roku 2001 jsem chodil 
o prázdninách na brigády. Dřív to bylo 
velmi složité najít dobrou brigádu za 
adekvátní peníze. Podařilo se mi odjet 
na tři měsíce na farmu do Anglie. A to 
byl další osudový okamžik, protože jsem 
tam potkal svoji ženu. Původně jsem 
plánoval, že po škole začnu pracovat, 
nasbírám zkušenosti a vrátím se domů, 
do Beninu. Jak se ale náš vztah s mojí 
ženou vyvíjel, bylo zřejmé, že mým dru-
hým domovem se stane právě Česká 
republika. Povedlo se mi najít rychle prá-
ci, to bylo také dobré.

A jak jsem se tedy z Prahy ocitli právě 
v Zelenči? 
V roce 2008 se nám narodil syn a po 
dlouhém hledání jsme se rozhodli kou-
pit dům tady v  Zelenči. Mně se tady líbí 
hned z několika důvodů - strategická 
poloha, kdy jsem za pár minut vlakem 
v centru Prahy, máme to kousek na dál-
nici do Liberce, odkud pochází moje 
žena, je tu skvělá možnost vyrazit na 
kolo po okolí. Baví nás chodit na různé 
místní akce a doufáme, že jich bude víc. 
Je to skvělá příležitost poznat sousedy, 
nové přátele a nebýt jen doma. 

Jaký je život v Zelenči? Už tady vlastně 
žijete 15 let…
Já jsem nechtěl chodit domů jen spát 
a pak jezdit do Prahy do zaměstnání. 
Chtěli jsme se s mojí ženou zapojit do 
místního života. Jeden náš soused mě 
seznámil s Lukášem Moravcem, tehdy 
předsedou SK Zeleneč. Tak jsem se do-
stal do místní fotbalové komunity. Sice 
fotbal moc neumím, ale je to jednoduše 
nejlepší způsob, jak se seznámit s míst-
ními. Mám tady teď spoustu přátel, a to 
je skvělé. 

Já ale také vím, že kromě toho všeho 
se angažujete v beninské komunitě 
v České republice…
Nejen, že se v ní angažuji, já ji dokon-
ce několik let vedl. Jedná se o sdru-
žení Alliance-Bénin en République 
Tcheque a je to vlastně jediný stabilní 
spolek sdružující jak lidi z Beninu, tak 
také z dalších afrických zemí. Každý rok 
v srpnu pořádáme v Praze na Střelec-
kém ostrově akci s názvem Jak chutná 
Benin. Návštěvníci mohou ochutnat 
naše speciality, zatančit si na typickou 
beninskou nebo africkou hudbu. Je 
to skvělá akce! Jsou tam i další afric-
ké země, v ten den zapomeneme na 
všechny starosti, problémy a užíváme 
si společně čas. 

Pojďme se podívat na Vaši rodinu. Udr-
žujete nějaké beninské tradice? 
Upřímně řečeno moc ne. Chtěl bych, 
abychom do Beninu cestovali častěji, 
aby naše děti cítili atmosféru mého do-
mova, ale je to složité hlavně kvůli času. 
Máme spoustu práce, syn hraje závod-
ně fotbal, dcera ještě chodí na základní 
školu tady v Zelenči, takže se nám to bo-
hužel nedaří tak často, jak bych si přál. 

Něco jste ale určitě z Beninu přenesl 
sem k nám. Co třeba jídlo, co vaříte 
nejraději? 
Já mám rád ryby, třeba taková uzená 
makrela se špenátovou omáčkou, je 
jedno z mých nejoblíbenějších jídel. 
Naše země je velmi pestrá na různé 
pokrmy, nemáme národní jídlo, každé 
město nebo oblast má něco svého, 
speciálního. Ale mám rád i českou ku-
chyni, nejvíc guláš..s pivem (smích).

A co říkáte na Čechy obecně? Je velký 
rozdíl mezi námi a Vaší kulturou?
Rozdíl je velký, ale já mám asi štěstí na 
lidi kolem sebe. Je ale pravda, že Češi 
jsou hodně uzavření a jen tak si k sobě 
někoho nepustí. Jakmile se ale prolomí 
ta bariéra, kdy jste vy Češi nedůvěřiví, 
stanou se z vás neuvěřitelně milí a sr-
deční lidé. A to platí i tady v Zelenči. 

Rozhovor vedla Lucie Černá

stabilní zázemí
dlouhodobé zaměstnání na HPP
místo výkonu práce: Šestajovice a okolí
mzda dohodou
služební automobil
nástup možný ihned

NABÍDKA PRÁCE
Hledáme nové kolegy
na pozici servisního technika

ELEKTRIKÁŘ 
PLYNAŘ

Nabízíme

Kontakt
tel.: 608 718 111
kariera@wadimex.cz • www.wadimex.cz

(slaboproud, silnoproud) 
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ZELENEČSKÝ  
ZPRAVODAJ

Ročník 3, červen 2023 (vychází 6 x do roka: únor, duben, červen, srpen/září, říjen, prosinec)
Periodický tisk územního samosprávného celku. Náklad 1200 ks.
Uzávěrka pro inzerci i články (včetně pozvánek) je vždy k 10. dni měsíce, kdy zpravodaj  vychází, 
do 12.00 hod. Veškerá inzerce se podává formou emailu (viz níže) nebo přes datovou schrán-
ku zqhaskc.

REGISTRACE: pod číslem MK ČR E 24458 
EDITOR: Lucie Černá; kontakt: lucie.cerna@zelenec.cz 
TECHNICKÁ REDAKCE A GRAFICKÁ ÚPRAVA: chaba.design
Není-li uvedeno jinak, fotografie pořídila redakce nebo byly poskytnuty autory.  
REDAKČNÍ RADA: Petra Feřtrová, Ladislav Mrklas, David Novák 

PŘÍJEM ČLÁNKŮ A INZERCE:   
e-maily: zpravodaj@zelenec.cz / inzerce@zelenec.cz.  
Články odeslané po uzávěrce nebudou přijaty do tištěného zpravodaje. Za obsahovou 
a stylistickou správnost příspěvků ručí autor. Příspěvky nemusí odrážet názor redakce. Autorská 
práva vyhrazena. Přetisk pouze se souhlasem vydavatele. Redakce si vyhrazuje právo příspěvky 
krátit. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Neoznačené fotografie: archiv. 

TISK: Iva Vodáková - Durabo, Na Stráni 1301, 250 88 Čelákovice

VYDAVATEL: 

Obec Zeleneč
Kasalova 467
250 91 Zeleneč
IČO: 00241041

NEPRODEJNÉ

Inzerujte  
v Zelenečském 
zpravodaji

a zviditelněte 
svou firmu

• zpravodaj vychází v nákladu 1 200 výtisků
• zveřejněn je také v online verzi na webových stránkách obce
• vybírat můžete z několika formátů
• možnost propojení inzerce přes oficiální Facebook profil obce

redakce@zelenec.cz

formát

1/8  (90,1 x 65,1 mm)

1/8 (podval)  (184,6 x 33,6 mm)

1/4  (90,1 x 134,4 mm)

1/2  (184,6 x 134,4 mm)

1/1  (184,6 x 273 mm)

zadní strana  (210 x 193,2 mm)

řádková inzerce

vkládaná inzerce

cena

    450 Kč

450 Kč    

900 Kč

1 800 Kč 

3 600 Kč

4 500 Kč

100 Kč

2,50 Kč/Ks


